




Jakub Mikšovský, šéfredaktor

ŠLAPANICKÝ
ÚVODNÍK

Úvodem mi dovolte, abych vám opožděně 
popřál vše nejlepší do nového roku. Snad 
se vám i v roce 2020 bude dobře číst Šlapa-
nický zpravodaj. Zároveň bych touto cestou 
chtěl poděkovat všem, kteří se podíleli na 
organizaci Šlapanických Vánoc a především 
těm, kteří je navštívili. Jsme si samozřejmě 
vědomi toho, že je stále co zlepšovat, proto 
jsme už nyní navrhli několik novinek na 
Vánoce 2020.

Začátkem letošního roku se v médiích 
objevila informace o tom, že městská spo-
lečnost Sateso dostala pokutu od České 
inspekce životního prostředí. Proto si zde 
můžete přečíst vyjádření pana místosta-

rosty Klašky, který je jednatelem společnosti 
Sateso a zároveň také pohled opoziční ODS.

V rubrice z města si také můžete přečíst, 
co město čeká v roce 2020 a nebo přehled 
jarního blokového čištění. Stálicí už jsou 
informace z rady města a zastupitelstva. 

Zároveň bych vás touto cestou rád pozval 
na několik akcí, které město v následujících 
měsících pořádá. Tradiční akcí je městský 
ples, který se letos koná 22. 2. na sokolovně. 
Vstupenky můžete kupovat na podatelně 
MěÚ Šlapanice. V dubnu se koná další roč-
ník celorepublikové akce Ukliďme Česko, 
kdy se dobrovolníci vydají uklízet Šlapanice 
a okolí. Premiérou letos bude anketa Sporto-

vec roku města Šlapanice, kterou pořádáme 
ve spolupráci s Českou unii sportu. Proto 
jestli vás napadá někdo, kdo by si tuhle cenu 
zasloužil, tak nominace můžete posílat až do 
15.2.
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PROJEKTY MĚSTA

Na ulici Nádražní budou vytvořeny dva 
přechody pro chodce. Konkrétně na kři-
žovatce s ulicí Štefánikova a před sokolov-
nou. V současnosti bylo zveřejněné výbě-
rové řízení na zhotovitele. 
Dodavatel: Metrostav a.s.
Zahájení: 9/2019
Dokončení: 8/2020
Cena: 39 milionů korun

PŘECHODY PRO CHODCE NA 
ULICI NÁDRAŽNÍ

5 %

Rekonstrukce umožní kvalitnější vyu-
žití celého prostoru ulice pro její občany. 
Součástí rekonstrukce bude vybudování 
nového chodníku, vytvoření parkova-
cích stání, nový povrch vozovky, dešťová 
kanalizace, zeleň a nové dopravní zna-
čení. Předpokládaný počet vybudovaných 
parkovacích míst při rekonstrukci je 58.  

V současnosti práce neprobíhají z důvodu 
nevhodného počasí.

Dodavatel: Přemysl Veselý stavební 
a inženýrská činnost, s.r.o.
Zahájení: 09/2019
Dokončení: 4/2020
Cena: 16,7 milionu korun

REKONSTRUKCE ULICE JUNGMANNOVA

40 %

Na začátku prosince 2019 byly zahájeny 
demolice prvních objektů v areálu Cukro-
varu, pod kterými se bude těžit znečištění.

Dodavatel: Dekonta, a.s.
zahájení: 04/2019
ukončení: 12/2023
Cena: 158,4 milonu korun

SANACE AREÁLU CUKROVARU

20 %

Rekonstrukce počítá s efektivním vytvo-
řením parkovacích stání, rekonstrukcí 
chodníků, kanalizace i s umístěním prvků 
zeleně. V současné době se vypisuje výbě-
rové řízení na dodavatele. 

Zahájení: 04/2020
Předpokládané dokončení: 12/2020

REKONSTRUKCE ULICE LIPOVÁ

15 %

V areálu Cukrovaru již začala demolice prvních objektů.

Průběh rekonstrukce ulice Jungmannova.
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Z MĚSTA

SATESO, S. R. O. – ZMĚNA ČINNOSTÍ 

Narůstající počet žáků zvyšuje nároky na 
prostory k provozování sportovních akti-
vit. Proto se město rozhodlo přistoupit 
k výstavbě nové sportovní haly, která bude 
sloužit především pro potřeby ZŠ Šlapa-
nice. 

Dodavatel: Metrostav a.s.
Zahájení: 9/2019
Dokončení: 8/2020
Cena: 39 milionů korun

ZŠ ŠLAPANICE – SPORTOVNÍ 
HALA

25 %

Byla vypsána veřejná zakázka na vypraco-
vání Urbanisticko-dopravní studie města 
Šlapanice. Zadání bylo zpracováno Komisí 
územního rozvoje na základě požadavku 
z Akčního plánu 2020–2021 v rámci 
Strategického plánu rozvoje města Šlapa-
nice 2020–2025. Tato studie bude sloužit 
primárně jako podklad pro další stupně 

projektových dokumentací, dále jako pod-
klad pro rozhodování v rámci investič-
ních záměrů města, ale i jiných dotčených 
orgánů.

Zahájení: 1/2020
Ukončení: 3/2021
Cena: probíhá výběrové řízení

URBANISTICKO DOPRAVNÍ STUDIE

5 %

V současnosti se naše základní škola pohy-
buje na hranici své kapacity. Proto město 
přistoupilo ke stavbě nového pavilonu 
pro rozšíření kapacit ZŠ ve Šlapanicích. 
Objekt je navržen pro 10 tříd a 300 žáků, 
s příslušným zázemím a vybavením pro 
provoz školy a výdejnou jídel.
Dodavatel: Metrostav a.s.
Zahájení: 8/2019
Dokončení: 9/2020
Cena: 120 631 271 korun včetně DPH

ZŠ ŠLAPANICE – PAVILON F

45 %

Jakub Mikšovský

Rada města na své 30. schůzi dne 9. 10. 2019 schválila po projednání ve fi nančním výboru záměr na převod vybraných čin-
ností ze společnosti Sateso, s. r. o. na společnost Správa nemovitostí města Šlapanice, jejímž jednatelem je místostarosta Jiří 
Kopeček.

Od 1. 1. 2020 tak komunální údržbu 
města a správu veřejného osvětlení včetně 
vyjádření o existenci sítí zajišťuje společ-
nost Správa nemovitostí města Šlapa-
nice. Kontaktní údaj na vedoucího tech-
nické čety Milana Pohorského je stejný 

(tel.: 604 524 789). Kontaktní e-mail spo-
lečnosti: info@snms.cz.

Společnost Sateso nadále zajišťuje pro-
voz sběrného dvora, skládky a ČOV.

Michal Klaška, 
místostarosta

Vizualizace nové sportovní haly.
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SKLÁDKA ŠLAPANICE

Provoz skládky Šlapanice byl zahá-
jen v roce 1992. Původně se mělo jednat 
o skládku inertních (netečných) odpadů. 
Postupnými změnami integrovaného 
povolení byla kapacita skládky navyšo-
vána až na 463 000 m3 a jedna ze změn 
umožnila dokonce ukládání některých 
druhů nebezpečných odpadů. Již v roce 
2006 byla městské společnosti Sateso, 
která skládku provozuje, poprvé vymě-
řena pokuta za nedodržení hladiny vody 
ve skládce. Od roku 2006 do roku 2014 se 
však nepodařilo společnosti Sateso při-
jmout taková opatření, která by hladinu 
vody dokázala snížit. 

V roce 2012 byla postavena čistička 
skládkové vody s kapacitou 8 000 m3 za 
rok. Tato čistička nebyla uvedena nikdy do 
provozu, stejně tak nebylo možné přikro-
čit k projektu tzv. intenzifi kace. Zhotovi-
telé odmítli podpis smlouvy s odkazem, že 
nejsou schopni splnit požadované limity 
kvůli nárůstu koncentrace rozpuštěných 
látek ve skládkové vodě. 

V roce 2012-2013 vygradovaly problémy 
se skládkou únikem čpavku do ovzduší. 
Teprve poté došlo k zastavení návozu pro-
blematických odpadů fi rmou Remet. 

Společnost Sateso a město měly vytvá-
řet ze zisků ze skládky přiměřenou 
rezervu na rekultivaci a 40letý následný 
monitoring. K tomu ale v minulosti 
nedošlo. 

Po nástupu současného vedení města 
v listopadu 2014 a změně ve vedení spo-

lečnosti Sateso byly provedeny následující 
systémové kroky.

  Analýza stavu skládky a kontrola Kon-
trolního výboru v roce 2015 se závěry:

 – není nashromážděn dostatek 
fi nančních prostředků pro rekulti-
vaci skládky,

 – co nejdříve zprovoznit čističku vody 
po nutných úpravách technologie,

 – uvažovaná technologie úpravy vody 
osmózou je problematická (náklady 
a produkty vznikající z osmózy),

 – původní dokumentace skládky neu-
možňuje jasné závěry a vyvození 
odpovědností za návoz a ukládání 
problematického nebezpečného 
odpadu,

 – doporučení k co nejrychlejšímu 
uzavření skládky.

  Analýza technologie čističky se závě-
rem, že technologie není dostatečně 
funkční. Městu proto hrozila fi nanční 
ztráta 3,6 mil. Kč. Tyto fi nance se 
podařilo zachránit jednáním s posky-
tovatelem dotace.

  Úprava technologie nefunkční čističky 
z roku 2012 a uvedení do provozu za 
cenu nižšího výkonu v roce 2016.

  Kontrola fi nančních prostředků 
k rekultivaci skládky: zjištěno nedo-
statečné fi nanční krytí. Město ani 
Sateso neměly vytvořenou potřeb-
nou rezervu na uzavření skládky. 
V rozpočtu chybí 30-35 mil. Kč 
na rekultivaci a odhadovaných 

20-40 mil. Kč na 40letý následný 
monitoring a čištění skládkové vody. 
Chybí také fi nance na okamžitou 
likvidaci přebytečné skládkové vody 
odhadem ve výši 30 mil. Kč. Za 20 let 
provozu skládky byl vytvořen pouze 
povinný fond ve výši necelých 9mil. 
Kč.

Výsledkem všech provedených ana-
lýz a kontrol bylo rozhodnutí ukončit co 
nejrychleji provoz skládky a shromáždit 
fi nanční prostředky potřebné k její rekul-
tivaci v odhadované výši 30-35 mil. Kč 
a uvažovat v budoucích rozpočtech města 
s 20-40 mil. Kč za následný monitoring. 

Na základě těchto závěrů byla přijata 
opatření:

  2018 - úplné uzavření skládky. Dřívější 
uzavření nebylo možné kvůli podmín-
kám integrovaného povolení

  2019  - aktualizace a digitalizace doku-
mentace na rekultivaci skládky

  2018 -2019 - zahájeno zaklápění 
skládky návozem první minerální 
vrstvy. Využívá se návoz z těžby cihelny 
a Sateso tak šetří nemalé fi nanční pro-
středky.

  2018 - zahájeno vytváření fi nanční 
rezervy na rekultivaci skládky a moni-
toring možných dotačních titulů k zís-
kání dalších fi nančních prostředků

Do doby úplného zaklopení skládky 
a přechodu na monitoring činí společnost 
Sateso tyto průběžné kroky:

  Průběžně se čistí a odčerpává sklád-
ková voda zprovozněnou čističkou. 
Bohužel není dostatečně efektivní.

  Externí odvoz a likvidace skládkové 
vody. Náklady na likvidaci skládkové 
vody tímto způsobem činily 0,6mil. Kč 
za 1 000 m3. Ve skládce jsou odhadem 
desítky tisíc kubíků této vody. Do úpl-
ného uzavření skládky do ní vsakují 
srážkové vody a tento způsob likvidace 
skládkových vod byl proto vyhodnocen 
jako neefektivní.

  Zpracování analýzy celkového množ-
ství skládkové vody a nejefektivnějšího 
způsobu její likvidace.

Přes přijatá opatření a postupné uza-
vírání skládky nebylo dosud v silách spo-
lečnosti Sateso zvládnout nastoupanou 
hladinu skládkové vody (setrvalý stav od 
roku 2006) a při kontrole podmínek inte-

Šlapanická skládka byla v provozu od roku 1992 do roku 2018.
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Z MĚSTA

grovaného povolení na podzim roku 2018 
byla společnosti udělena pokuta v celkové 
výši 260 000 Kč. 

Skládku průběžně kontroluje Česká 
inspekce životního prostředí. Na zaklá-
pění skládky dohlíží odborný technický 
dozor. Skládka by tak neměla ohrožovat 
životní prostředí ani zdraví občanů.

Město musí zajistit fi nanční pro-
středky pro rekultivaci a následný 
monitoring. Ve věci pokut a úspěšného 
dokončení rekultivace čeká město jed-
nání s Krajským úřadem JMK a ČIŽP.

 Michal Klaška, 
místostarosta a jednatel Sateso, s.r.o.

MILNÍKY V HISTORII SKLÁDKY
29. 6. 1992  zahájení provozu skládky
1997  první zjištěné překročení stanovené hladiny skládkové vody o 5 m
1998  zahájení návozu nebezpečného odpadu 
2012- 2013  úniky čpavku ze skládky
2012  připravena čistička skládkových vod
2014-2015  analýza stavu skládky, projektů ČOV
2015  stav skládkové vody neumožnil zahájení provozu ČOV
2015-2016  nové analýzy vod, úprava technologií a zahájení provozu ČOV
2017 -2018  postupný záklop a ukončení provozu skládky
2018-2019  zahájení rekultivace: návoz první vrstvy záklopu
2018  postupná příprava fi nanční rezervy na rekultivaci
2019  aktualizace projektu rekultivace
2020-2021  rekultivace
2021-2061  monitoring po dobu 40 let

STRATEGIE ROZVOJE MĚSTA DO ROKU 2025.
JAKÁ JE VIZE MĚSTA A STRATEGICKÉ CÍLE

Šlapaničtí zastupitelé v prosinci schválili strategii dalšího rozvoje města do roku 2025. Podle ní mají Šlapanice být městem, 
kde je radost žít. Tedy klidným a přátelským městem plným zeleně, bez průmyslové zóny, s přirozeným koncepčním rozvojem, 
moderním školstvím, udržitelnou dopravou a důrazem na pospolitost občanů. 

Na přípravě strategie pracovalo větší 
část loňského roku hned několik pracov-
ních skupin rozdělených podle témat. 
V nich byli většinou klíčoví aktéři pro 
danou oblast, ať už zástupci škol pro škol-
ství nebo zástupci spolků pro volnočaso-
vou oblast a podobně. 

Rozhodující slovo přitom měla řídicí 
skupina, kterou tvoří zástupci všech poli-
tických subjektů zastupitelstva. Skupina 
bude ve své činnosti pokračovat i v násle-
dujících letech a bude dohlížet na naplňo-
vání strategie. 

Budoucí vize města vznikla ze sběru dat, 
výstupů analýz, dotazníkových šetření 
a  společných jednání pracovních skupin. 
Vytyčeno bylo 5 strategických cílů:
1. Plánovat rozvoj města do 10 000 oby-

vatel
2. Zlepšit životní prostředí ve městě 

a jeho okolí
3. Zachovat stávající charakter města
4. Zlepšit občanskou vybavenost města
5. Zlepšit stav dopravy ve městě

A jak chceme této vize dosáhnout? 

Zejména
  spoluprací mezi vedením a obyvateli 

města,
  regulací bytové výstavby pomocí 

územního plánu,
  nulovou podporou výstavby průmys-

lové zóny z důvodu zákonné ochrany 
půdních ploch,

  odstraněním ekologické zátěže a pře-
měnou lokality cukrovaru,

  navýšením kapacit vzdělávacích a soci-
álních zařízení,

  podporou kulturního a společenského 
života,

  rozvojem veřejných prostranství 
a okolí města,

  zlepšením dopravy ve městě,
  udržováním a budováním prostor pro 

volnočasové aktivity,
  podporou lokální ekonomiky.

Z konkrétních kroků lze jmenovat 
například přijetí nového územního plánu, 
vypracování urbanisticko – dopravní kon-
cepce pro plánovaný rozvoj města a zacho-

vání jeho charakteru. Ke zlepšení život-
ního prostředí ve městě a okolí pak má 
přispět sanace areálu cukrovaru, výsadba 
zeleně ve městě a jeho okolí, či postupná 
realizace nábřeží Říčky.

Z opatření ke zlepšení dopravy ve městě 
jde pak například o úpravy systému par-
kování, podporu přestavby křižovatky 
Brno-Slatina, obchvatu Slatiny a dalších 
významných dopravních opatření v nej-
bližším okolí města, nebo zavedení vnitro-
městské linky MHD, či postupné budování 
bezbariérových tras. 

O realizaci strategického plánu bude 
pravidelně informována jak řídicí sku-
pina, tak především zastupitelstvo 
města. Celý strategický plán rozvoje 
města najdete na webových stránkách 
města, kde budete také moci průběžně 
sledovat jeho plnění. Využít lze i přímý 
vstup přes adresu slapanice.cz/strate-
gicky-plan-rozvoje-mesta .

Pokud se nám podaří splnit vše, co 
jsme vložili do strategického plánu, je 
naše vize Šlapanic dosažitelná. 

Rada města Šlapanice
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CO NÁS VE MĚSTĚ ČEKÁ
V LETOŠNÍM ROCE 

Krátce před Vánoci schválilo zastupitelstvo města novou strategii rozvoje Šlapanic do roku 2025. Při její přípravě jsme spolu 
s občany a členy všech pracovních skupin hledali a tvořili vizi města. Jaké město chceme mít v budoucnosti? Výsledkem společ-
ných diskuzí a sdělených názorů občanů je společná vize. A jak budeme tuto vizi konkrétně naplňovat v letošním roce? 

Na rok 2020 se například sešly dvě největší 
investiční akce města za několik posledních 
let: Rozšíření kapacity ZŠ a sanace eko-
logické zátěže cukrovaru. Ale budovat se 
toho bude ještě daleko více. 

  Nejzásadnějšími novinkami bude ote-
vření nového pavilonu a nové spor-
tovní haly ZŠ Šlapanice na podzim. 
Pavilon bude mít kapacitu deset tříd, 
vlastní výdejnu jídel a zajistí tak potřebný 
komfort našim dětem na mnoho dalších 
let. Sportovní hala bude v dopoledních 
a odpoledních hodinách sloužit přede-
vším školním dětem, v mimoškolních 
hodinách pak významně rozšíří nabídku 
sportovního vyžití ve městě. 

  V Cukrovaru proběhnou letos největší 
a nejhrubší práce při sanaci. Dokončení 
demolice budov ve středové části areálu, 
pod kterými se nacházejí největší zdroje 
znečištění a odtěžba této kontaminace. 
Zbudován bude drén k ulici Tyršova, který 
dosud zásadně chyběl. Přiblížíme se o další 
krok novému, budoucímu centru města. 

  Lepší komfort pro své obyvatele nabíd-
nou nově rekonstruované ulice. Jung-
mannova ve Šlapanicích a ulice Lípová 
v Bedřichovicích.

  Rozšířena bude i nabídka volnočaso-
vých aktivit, protože v letošním roce 
budou dokončeny cyklostezky budované 
v rámci Dobrovolného svazku obcí Šla-
panice. Konkrétně to bude stezka Šlapa-
nice-Brno a Šlapanice-Kobylnice-So-
kolnice-Telnice. Cyklistům ze Šlapanic 

se tak otvírají pohodlné, ale hlavně bez-
pečné stezky do širšího okolí města.

  Na podzim bude zahájena stavba 
knihovny a restaurace v parku Rie-
grova. Součástí stavby je i stavba 
nového hudebního pódia. U této stavby 
došlo při výběrovém řízení ke zdržení. 
Tím i k přeložení stavby až na konec 
léta. Stavět se začne až po skončení 
Šlapanických slavností. Cílem změny 
začátku prací je omezit co nejméně pro-
voz intenzivně využívaného parku. Pře-
sun knihovny z Masarykova náměstí 
umožní využít prostory pro dobudování 
dalšího oddělení mateřské školy, menší 
restaurace s celoročním provozem pak 
doplní nabídku gastroslužeb ve městě. 

  V průběhu letošního roku nás čeká 
příprava fi nálního uzavření skládky 
odpadů provozované městskou společ-
ností Sateso, která se začala uzavírat již 
v loňském roce první minerální vrstvou.

  Z menších staveb stojí za zmínku zbu-
dování dlouho připravovaných dvou 
přechodů v ulici Nádražní, o které již 
delší dobu usilujeme.

  Pokračovat budou úpravy zeleně ve 
městě i v krajině Šlapanic (alej Tuřanka).

  Čekají nás i změny v třídění odpadů. 
Při získání dotace budou distribuovány 
nádoby na tříděný odpad do jednotli-
vých nemovitostí.

Dále nás letos čekají i koncepční, méně 
hmatatelné projekty, které jsou nezbytnou 
přípravou  dalšího rozvoje města. 

  Kolem poloviny roku se uskuteční 
veřejné projednání druhého návrhu 
nového územního plánu města.

  Na letošek se rovněž chystá urbanis-
ticko-dopravní studie, která nabídne 
komplexní urbanistický pohled na 
město a naváže na nově přijatý strate-
gický plán rozvoje města.

  Prověříme možnosti vnitroměstské 
linky veřejné dopravy.

  Zahájíme přípravu urbanistické sou-
těže na lokalitu cukrovar

  Připraví se studie proveditelnosti 
a projektová dokumentace dalších 
oddělení mateřské školy.

Těšit se můžeme i na všechny akce, 
které ve městě každoročně probíhají. Plesy 
počínaje, přes letní karneval, koncerty, 
přednášky v knihovně, setkávání seniorů, 
společné sportovní akce, bohatou nabídku 
akcí v muzeu a Šlapanickými Vánoci 
konče. Tato společná setkání, udržování 
a sdílení společné tradice tvoří důležitou 
součást našich životů a Šlapanicím dávají 
atmosféru přátelského města.

Vedení města podporuje mnoho stáva-
jících akcí a rádi podpoříme i další nové 
nápady každého, kdo chce něco udělat pro 
své město. Ať už v oblasti kulturní, sportovní 
nebo v oblasti životního prostředí.

Všechny tyto projekty i společenské 
akce oživují naše město, zvyšují komfort 
nás všech, kteří ve městě žijeme, a jsme 
přesvědčeni, že také naplňují vizi Šlapa-
nic, již jsme společně s vámi defi novali.

Rada města Šlapanice

BISTRO V PARKU CHCE MĚSTO
DO KONCE SRPNA ZNOVU PRONAJMOUT

Město Šlapanice plánuje znovu prona-
jmout bistro v parku Riegrova. Důvodem 
k opětovnému pronájmu je pozdržení 
stavby nové knihovny a hudebního altánu 
a její plánovaný začátek na konci srpna 
2020. Právě do konce tohoto měsíce by 
tak mohl nový nájemce bistro provozovat.

Město při zadávání výběrového řízení na 
stavbu nové knihovny a hudebního altánu 

v parku Riegrova předpokládalo, že zahá-
jení stavby po výběru dodavatele proběhne 
v září 2019. Zadávací řízení se však protáhlo 
kvůli dotazům uchazečů a smlouva tak 
mohla být podepsána až koncem roku 2019. 

S ohledem na charakter výstavby, tech-
nologické postupy a rovněž požadavek 
ponechat park přístupný veřejnosti ještě 
do konání šlapanických slavností v srpnu 

2020 byl po dohodě s dodavatelem stavby 
posunut termín zahájení stavby na konec 
08/2020. A aby město zajistilo návštěvní-
kům parku i možnost občerstvení a využití 
sociálního zařízení rozhodlo se bistro do 
začátku stavby opět pronajmout.

 Dagmar Holasová, 
odbor investic a správy majetku
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INFORMACE Z RADY MĚSTA

Uvádíme nejdůležitější informace 
z 33. - 37. schůze Rady města Šlapanice.

Na 33. schůzi dne 13. 11. 2019 rada 
města projednala:

  Návrh rozpočtu města Šlapanice na 
rok 2020 a uložila starostce předložit 
návrh zastupitelstvu města na řádném 
zasedání 4. 12. 2019.

Na 34. schůzi dne 20. 11. 2019 rada 
města schválila:

  Smlouvu o právu provést stavbu 
a smlouvu budoucí kupní na pozemky, 
jež budou dotčeny stavbou komuni-
kace k nové vlakové zastávce na Brněn-
ských Polích a které jsou v majetku 
fyzických a právnických osob.

  Nájemní smlouvu mezi městem Šlapa-
nice jako pronajímatelem a nájemcem 
MDDr.  Janou Gottwaldovou, Tva-
rožná. Jde o zubní ordinaci ve zdravot-
ním středisku v ulici Karla Čapka.

  Odměny za plnění úkolů v kalendář-
ním roce 2019 pro ředitele škol: MŠ 
Zahrádka Bc. Ilona Langerová, MŠ 
Hvězdička Monika Žúrková a ZŠ Šla-
panice PhDr. Pavel Vyhňák

Na 35. schůzi dne 4. 12. 2019 rada města 
schválila:

  Smlouvu o poskytnutí dotace z roz-
počtu Jihomoravského kraje na projekt 
„Rozšíření kapacity ZŠ Šlapanice“ ve 

výši 850 000 korun.
  Smlouvu o dílo se zhotovitelem Ing. 

Karlem Bartuškem, Šlapanice na akci 
„Oprava sprchových koutů koupelen 
DPS, Hřbitovní 12, Šlapanice - 12ks“.

  Dotační programy pro poskytování 
podpory pro oblast Kultura a společen-
ský život a pro oblast Sportovní akti-
vity – pravidelné aktivity pro rok 2020 
včetně formuláře žádosti o dotaci. 
Pravidla pro poskytování dotací na 
základě individuálních žádostí pro 
rok 2020, včetně formuláře žádosti 
o dotaci. Obecná pravidla pro poskyto-
vání dotací pro rok 2020. Formulář pro 
vyúčtování dotace za rok 2020 včetně 
příloh.

  Rámcovou dohodu „Kontrolní vážení 
vozidel vyvážejících kontaminovanou 
zeminu“ se společností Centrum slu-
žeb pro silniční dopravu Praha. Jde 
o prevenci před přetěžováním místních 
komunikací a mostních konstrukcí 
v trase dopravy vytěžené zeminy.

Udělila:
  Souhlas ZŠ Šlapanice na snížení pro-

nájmu školního bazénu pro členy MO 
Svazu tělesně postižených pro rok 
2020 na 1 hodinu týdně ve výši 300 
korun.

Na 36. schůzi dne 11. 12. 2019 rada 
města schválila:

  Smlouvu o dílo se společností 3V & H, 
s. r. o., Uherský Brod jako vybraným 
dodavatelem pro veřejnou zakázku 
v otevřeném podlimitním řízení Dům 
v parku Riegrova.

  Smlouvu o zajištění přepravy s doda-
vatelem Dopravní podnik města Brna 
a organizátorem dopravy společností 
KORDIS JMK o obnovení stávající 
smlouvy týkající se posílení spojů tro-
lejbusové linky 31. Úhrada městem 
činí 995 032 korun bez DPH.

  Aktualizovanou směrnici Zadávání 
zakázek malého rozsahu s účinností od 
11. 12. 2019.

  Ceník pronájmu Kulturního domu Šla-
panice, Bedřichovice. Ceny pronájmu 
byly mírně navýšeny z důvodu dokou-
pení vybavení a zvýšení komfortu 
budovy.

Na 37. schůzi dne 23. 12. 2019 rada 
města schválila:

  Podání připomínek k návrhu nového 
stavebního zákona, který oslabuje 
pozici samosprávy v nejdůležitější 
oblasti územního plánování.

Josef Kopecký

Poznámka: podrobnější informace najdete 
na webových stránkách města, nebo v pí-
semné formě na sekretariátě starostky MěÚ 
Šlapanice, Masarykovo náměstí 100/7, 
2. patro.

PODĚKOVÁNÍ
Velké poděkování patří všem, kteří se podí-

leli na organizaci a přípravě Šlapanických 
Vánoc. Jmenovitě paní Dagmar Fajtové, 
Gabriele Riegerové, dále kulturní komisi, 
odpovědným zaměstnancům městského 
úřadu , pracovníkům společnosti SATESO 
a dobrovolným hasičům ze Šlapanic.

Redakce ŠZ
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7. veřejné zasedání Zastupitelstva 
města Šlapanice se konalo v zasedací 
místnosti Městského úřadu Šlapanice 
dne 4. 12. 2019.

Zastupitelstvo města schválilo:
  Rozpočet města Šlapanice ve výši:

Příjmy celkem 409 441 600 korun
Výdaje celkem 486 620 200 korun 
Financování celkem 77 178 600 korun

  Investiční příspěvek ve výši 
297 000 korun pro příspěvkovou orga-
nizaci Mateřská škola Zahrádka.

  Strategický plán města Šlapanice do 
roku 2025.

  Kupní smlouvy na části pozemků od 
soukromých vlastníků do majetku 
města Šlapanice. Jedná se o majet-
koprávní vypořádání pozemků pod 
účelovou komunikací Šlapanice-Bed-
řichovice.

  Veřejnoprávní smlouvy o poskytnutí 
dotace na spolufi nancování projektu 
„Rozšíření kapacit ZŠ Šlapanice“ 
s obcemi Blažovice, Jiříkovice, Kobyl-
nice, Ponětovice a Prace.

  Obecně závaznou vyhlášku číslo 
3/2019 o stanovení systému nakládání 
s odpady, s účinností od 1. 1. 2020.

  Obecně závaznou vyhlášku číslo 
4/2019 o místním poplatku z pobytu 
s účinností od 1. 1. 2020.

  Obecně závaznou vyhlášku číslo 
5/2019 o místním poplatku ze psů 
s účinností od 1. 1. 2020.

Zastupitelstvo města zvolilo:
  Členem Rady města Šlapanice 

Ing. Gabrielu Riegerovou
  Předsedou kontrolního výboru 

Ing. Tomáše Lejdara.
  Členkou fi nančního výboru Martinu 

Lukesovou
  Členkou kontrolního výboru Mgr. Janu 

Blažkovou
Josef Kopecký

Poznámka:
Videozáznam z  veřejného zasedání 

zastupitelstva města naleznete na portálu 
youtube.com/infokanalslapanice 

Zápisy ze zasedání zastupitelstva jsou 
k dispozici na webových stránkách města 
nebo v listinné podobě na sekretariátu sta-
rostky.

AKTUALITY ZE 7. VEŘEJNÉHO ZASEDÁNÍ
ZASTUPITELSTVA MĚSTA ŠLAPANICE

O VÝMĚNĚ ZASTUPITELŮ
Švejk seděl u stolu v  Palivcově hospodě  

a pomalu upíjel z druhého půllitru. Proti 
němu seděl Bretschneider, bývalý c. k. 
tajný,  a tvářil se zasmušile. „Už to není 
co to bývalo pane Švejku. Dneska si může 
každej říkat a dělat co chce. Říkám Vám, 
to není dobře pro lidi! I kdyby měl támhle 
nynější  zemský pán na vobraze   hlavou 
pokálenou vod much kol dokola jako sva-
tozář, nikoho za to nechat zavřít nemůžu.”  
Švejk mu odpověděl dobrácky, jinak on 
to ani neuměl. „No, to mají tak, svět se 
mění čím dál rychleji a lidi se střídají, že už 
nemá ani cenu si na ně zvykat a pamatovat 
si kdo je kdo. To se pak nemůžou divit, že 
úcty k vrchnosti není. Zrovna u naší paní 
Müllerové ve Šlapanicích se teď lidovci 

v zastupitelstvu vyměňují jak apoštolové 
na orloji. Těm, co už jsou tam dlouho, se 
zdá, že by mohli dělat něco užitečnějšího, 
třeba v chudých zemích pomáhat, nebo víc 
vody do trubek natlačit. No a těm, co při-
cházejí, se zdá, že toho snad dosud málo 
řekli a  to co říkají snad někoho zajímat 
bude.  To je další taková nemoc zvláštní, 
nejen politická. Totiž pocit důležitosti 
vlastní. A to jak jednou chytnete, váženej 
pane, to už vás jen těžko pustí.”  Bret-
schneider ho poslouchal, ale bylo patrné, 
že nechápe ničeho. A tak Švejk dodal, 
nakláněje se k němu spiklenecky: „Nebojej 
se, pane Bretschneider, takovejch jako vy 
bude dycinky zapotřebí. A ty vaše zkuše-
nosti! Lidi na sebe musí donášet, protože 

společnost bez donášení, to je jako armáda 
bez disciplíny.” Bylo vidět, že Švejk chtěl 
myšlenku ještě rozvést, ale Bretschnei-
der se náhle zvedl. Se slzami a  planoucím 
pohledem tiskl Švejkovu ruku a děkoval 
mu. “S těmi novými zastupiteli, jste mi 
pane Švejku, ukázal novou náplň života”. 
A pak křepce,  omládlý o několik let,  opus-
til lokál. Švejk se za ním zamyšleně díval. 
“No, nebudou to mít ti noví hoši lehké” 
pomyslel si a nahlas dodal: “Však oni se 
s tím s pomocí Bóží nějak poperou.”

Tomáš Lejdar, 
zastupitel za KDU Šlapanice

KOMUNÁLNÍ POLITIKA

DŮLEŽITÉ KONTAKTY

Telefon podatelna:  533 304 315
Kancelář starostky: 533 304 311
Kancelář tajemníka: 533 304 252
Městská policie:  602 309 238
Hlášení poruch veřejného osvětlení:  533 386 149
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NEČISTÉ ŠLAPANICE

Opakovaně se v poslední době i na komu-
nální úrovni setkáváme s nešvary, které jsou 
bohužel přebírány ze současné celostátní 
politiky. Naši volení zástupci nejsou ochotní 
nebo schopní přijmout plnou zodpovědnost 
za správu věcí veřejných. Nastane-li problém, 
místo řešení přispěchají s výmluvami na 
předchozí vlády. 

Bohužel se takto chová i současná koa-
lice ve Šlapanicích. O opakovaných statisí-
cových pokutách pro společnost SATESO 
(poslední dvě k 30.11.2019 ve výši 260 tis. 
Kč) od České inspekce životního prostředí 
za skládku, která je provozovaná v rozporu 

s podmínkami integrovaného povolení, se 
občané města dozvídají z celostátních médií. 
Je to názorná ukázka, jak se nyní u nás dělá 
transparentní politika. Dodejme, že když se 
v druhé polovině loňského roku projednávala 
na fi nančním výboru a posléze na zastupitel-
stvu transformace SATESO, s. r. o., o poku-
tách a vážných ekologických problémech 
skládky nepadlo z úst představitelů města ani 
slovo. 

 Není konečně na čase se postavit k pro-
blému čelem, být fér a přiznat si: SATESO 
skládku podcenilo, jako město jsme zane-
dbali jeho řízení a kontrolu. Nyní uděláme vše 

pro to, aby se situace neopakovala? Ano, je to 
fi nančně nákladné, skládka je dlouhodobé 
břímě města. To všichni víme. Ale jednou se 
skládka realizovala, město z ní profi tovalo, 
tak se nyní nesmíme tvářit, že když už do 
městské kasy nic kromě starostí nepřináší, 
tak o tom raději budeme mlčet, platit pokuty 
a svalovat vinu na předchozí vedení města. 
Čisté Šlapanice vládnou již pět let. To je 

dostatek času, kdy hnutí mohlo a mělo konat 
a problémy skládky řešit. Očekáváme, že 
od roku 2015 jednatel SATESO a současně 
místostarosta Klaška co nejdříve představí 
všem občanům Šlapanic konkrétní kroky 
a opatření. Doufáme, že již v médiích nebu-
deme muset číst další tiskové zprávy od České 
inspekce životního prostředí o pokutách: „Při 
stanovení výše pokuty inspektoři přihlédli 
k tomu, že se ze strany obviněného jednalo 
o opakované porušování podmínek provozu 
zařízení. V roce 2017 mu byla uložena pokuta 
90 tisíc korun (uhrazena) a v roce 2018 
pokuty dvě celkem ve výši 210 tisíc korun 
(uhrazeno).“ 

 Zdeněk Štěpánek, 
MS ODS Šlapanice

KOMUNÁLNÍ POLITIKA

Do zpravodaje moc často nepřispíváme, 
neb naše práce je vidět ve městě samotném. 
Necháváme spíš prostor opozici, která tak má 
možnosti, jaké za „minulého režimu“ (rozu-
mějte KDU a spol.) nebývaly. Ovšem občas je 
dobré, dát o sobě vědět. 

Není pro nás snadné být součástí koa-
lice, kde náš partner má sám o sobě většinu 
v zastupitelstvu. Přesto se snažíme v rámci 
tohoto partnerství prosazovat své cíle a dělat 
svou práci - a to zejména v osobě místosta-
rosty Michala Klašky. Přestože opustil naše 
řady, svůj mandát za Nezávislé 2018 dotáhne 
ve své funkci na radnici do konce. Ani naši 
další členové nezahálejí, pracují pro město 
a snaží se nebýt ve stínu většího partnera. 
Politická scéna ve Šlapanicích je jasně daná 
vymezením se vůči „tradičním“ politickým 
stranám. Je to relativní pojem, neboť většina 
z nich, stejně jako naše nezávislé hnutí, vzešla 
ze základů revoluce v roce 1989. Výjimkou 
s dlouholetou tradicí je samozřejmě KDU - 
ČSL, o jejíž historii se můžete na stránkách 
zpravodaje dočíst v rozsáhlém seriálu. Bez 

ohledu na vývoj a vztahy posledních let ve 
Šlapanicích je slušností pogratulovat svému 
politickému protivníkovi k tak významnému 
výročí. Je samozřejmé, že se vzpomíná na věci 
dobré a vyzdvihují se (mnohdy právě politicky 
zkresleně líbivě) pozitiva. Tímto úspěchy 
nikterak nezpochybňujeme! Např. také vzpo-
mínáme na Ing. Oldřicha Sedláka, který se 
zasloužil o mnohé. Avšak po svém zklamání, 
byl až do smrti naším dobrým rádcem, příz-
nivcem a spolupracovníkem. Ale nejsme tu 
od toho, abychom se šťourali v minulosti. Jen 
je třeba připomenout, že je tady ještě dost lidí, 
kteří mají dlouhou paměť. A nezapomínají na 
věci, které se prostě neodpouštějí. Z pohledu 
voliče je třeba vidět, že v místní/obecní/
komunální politice je to o jednotlivcích, které 
osobně zná každý z nás ze svého okolí. Tady to 
není o celostátním obrazu strany. 

Naše malá výzva občanům: „Rozhlížejte se, 
zajímejte se, kde žijete, zapojujte se. Být chytrý 
na sociálních sítích či v hospodě umí kdekdo. 
Ale něco také aktivně pro věc udělat, to už chce 
něco víc. A právě takové lidi rádi uvidíme.“

Závěrem malý postřeh ze zasedání zastu-
pitelstva. Veřejného zasedání zastupitelstva 
města (nejvyšší orgán města volený občany) 
se účastní pravidelně pár občanů, kteří se 
tímto zajímají o dění ve něstě. O těch se ale 
nikde nedoslechnete. Dojemné jsou však 
výstupy jiných, kteří se prezentují jako „velcí 
Šlapaňáci“. Ti přijdou (někteří i častěji) jen 
proto, aby prosadili či prezentovali nějaké 
své zájmy, a pak odcházejí. Takže jejich 
zájem o Šlapanice začíná a končí s probráním 
„jejich“ bodu či po jejich veřejné exhibici. 

Kéž by občané - voliči, sledovali dění nejen 
chvíli před volbami, kdy se rozdávají úsměvy 
a sliby, ale po celé volební období, a pak si 
udělali úsudek, jak se kdo chová, a podle toho 
rozhodovali. 

Přejeme příjemné dny.

Nezávislí 2018

nezavisli.slapanice@centrum.cz
www.facebook.com/Nezávislí Šlapanice
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LISTOPADOVÉ UDÁLOSTI LET 1939 A 1989 PŘIPOMNĚLI 
MLADŠÍM SPOLUŽÁKŮM SAMI STUDENTI

V obou historických událostech, jež jsme 
si v listopadu 2019 připomínali, sehráli 
podstatnou roli studenti. S kolegy jsme se 
proto rozhodli,  že jim nabídneme hlavní 
roli i v našich oslavách 30 let svobody. A tak 
od nás studenti vyšších tříd gymnázia 
dostali prostor a příležitost připravit pro 
své mladší spolužáky zážitkové dopoledne, 
díky kterému se seznámí s naší moderní 
historií, včetně oněch dvou důležitých dat. 

Ve čtvrtek 14. listopadu tak zažili pri-
máni až kvartáni velmi neobvyklý příchod 
do školy – u vchodu na ně totiž čekaly sku-
pinky hodně neodbytných agitátorů pře-
svědčujících je ke vstupu do té jediné a velké 
strany dělníků, rolníků a pracující inteli-
gence. „Podepiš!“ „Nebuď hloupý, pode-
piš...“ „Později budeš litovat, podepiš!“ 

Standardní výuka na gymnáziu nic-
méně začala a probíhala až do té doby, než 
mladší studenty z jednotlivých tříd vyhnali 
nacističtí pohůnci s vyhláškou říšského 
protektora Konstantina von Neuratha, 
která uzavřela české vysoké školy v listo-
padu 1939.

Pak přišel střih a celé gymnázium se 
proměnilo v komunistické panoptikum. 
Mladší studenti procházeli ve skupin-
kách třídami, kde se seznamovali s kaž-
dodenní realitou minulého režimu. Až 
mráz po zádech běhal při ukázce politic-
kého procesu z 50. let, při němž byl obvi-

něný (bývalý letec RAF) rychle odsouzen 
k nejvyššímu trestu. Jinde zase „úřado-
vala“ volební komise a voliči si vyzkoušeli 
„demokratické volby“, při nichž mohli 
vybírat z jediné kandidátní listiny a byli 
přitom bedlivě sledováni nenápadnými 
osobami dohlížejícími na „řádný“ průběh. 

Za dalšími dveřmi pak svazačky a pio-
nýrky rozdaly mávátka a horlivě začaly 
nacvičovat prvomájový průvod, jako 
vystřižený z éry „Husákových dětí“. 
V oddělení cenzury se pak přítomní dozvě-
děli, co bylo a nebylo žádoucí pro morálku 
socialistického občana, a také, co bylo 
tehdy k dostání a za kolik. 

Je třeba vyzdvihnout fakt, kolik origi-
nálních připomínek minulosti se starším 
studentům podařilo poshánět – nedostat-
kový skládací toaletní papír, bombičky se 
stlačeným vzduchem na výrobu sifonu, 
walkmany, psací stroj, igráčky, stereosko-
pické kukátko a další.

Ale naštěstí už je to tady! Toto smutné 
období našeho národa ukončila sametová 
revoluce. A tak jsme se všichni na závěr 
s vlastnoručně vyrobenými transparenty 
sešli na chodbě, která suplovala náměstí, 
a společně svými klíči odzvonili totalitě. 
Ať mír dál zůstává s touto krajinou...

Pokud potkáte někoho s plackou české 
vlajky a daty 1939, 1989, 2019, tak vězte, že

Často slýcháme řeči o tom, že dnešní mladí se o nic nezajímají a minulost je pro ně absolutně nepřitažlivá a nedůležitá. Pro 
studenty šlapanického gymnázia to ale rozhodně neplatí. Loňský listopad nabídl hned dvě historická výročí – uzavření českých 
vysokých škol v roce 1939 a sametovou revoluci o pět dekád později – a naši studenti příležitost podílet se oslavách a připomínce 
těchto dvou událostí rozhodně nepromarnili. 

Studenti vyšších tříd seznámili spolužáky s událostmi roků 1939 a 1989.

Studenti si na vlastní kůži vyzkoušeli i Sametovou revoluci.

je to účastník našich listopadových oslav 
na gymnáziu. Takovou placku jsme si totiž 
rozdali na závěr jako upomínku.

Rádi bychom zde znovu poděkovali 
studentům za vynikající výkon a vyjádřili 
jim respekt za to, co dokázali připravit. 
Bylo nám potěšením je sledovat při práci 
a v případě potřeby jim pomoci. Studenti 
šlapanického gymnázia se zajímají o svoji 
minulost a to je pro nás naděje, neboť platí 
tvrzení, že kdo nezná svou historii, bude 
donucen ji prožít znovu. Milí studenti, 
věříme ve vás!

Kateřina Benešová 
a Jaroslav Kotulán
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ŠKOLSTVÍ

JAKÝ BYL KONEC ROKU
V MATEŘSKÉ ŠKOLE HVĚZDIČKA

Ať všechny starosti se zruší,
ať zavládne klid a pokoj v duši.
Co bolelo, ať se zhojí,
co těšilo, ať se zdvojí.
Aby byly v novém roku,
jen slzy štěstí v každém oku.

Rok 2020 zaklepal na dveře a všichni 
jsme plni očekávání, co nového nám při-
nese. Přesto bychom se rádi ohlédli i za 
posledními dvěma uplynulými měsíci. 
Listopad a prosinec totiž do Mateřské 
školy Hvězdička přinesly mnoho krás-
ných společných chvil.  

Každý týden se v naší školce událo něco 
zajímavého, ať už to bylo pravidelné cvi-
čení v Orlovně, návštěva myslivny, kde se 
děti dozvěděly něco zajímavého o životě 
lesních zvířat, návštěva muzea s progra-
mem Sklizeň pro lidi a zvířátka nebo Čekání 

na zlaté prasátko. Mateřskou školu navští-
vilo také divadlo s pohádkou O holčičce, 
která si neuměla hrát a velice rádi jsme 
přijali pozvání na divadelní představení 
Krkonošské pohádky, na které nás pozvala 
Základní škola Šlapanice.

Na Hvězdičku nezapomněl ani Mikuláš 
se svými pomocníky, za což velice děku-
jeme studentům Gymnázia Šlapanice. 

Když nám do školky naběhla celá čertov-
ská armáda, byli jsme rádi, že měl Mikuláš 
na pomoc své hodné anděly, kteří si čerty 
ohlídali. Naštěstí ve školce nemáme žádné 
velké hříšníky, a tak Mikuláš mohl děti 
odměnit a čerti odešli s prázdnou.

S blížícími vánočními svátky jsme dodr-
želi tradici Všichni spolu u jednoho stolu, 
kdy jsme spojili všechny stoly ve třídách 

tak, aby vznikla společná vánoční tabule, 
na níž nechyběl adventní věnec se čtyřmi 
svícemi. 

Společně jsme se všichni těšili na 
poslední prosincový týden, kdy nás čekalo 
vánoční posezení s rodiči, na kterém jsme 
si mohli v klidu popovídat, ochutnávat 
cukroví, vyrábět vánoční lucernu s hvěz-
dou, překvapit rodiče malým dárkem, 
který děti vyrobily, a v úplném závěru 
pozdního odpoledne pouštět skořápkové 
lodičky. Tím naše společná předvánoční 
chvíle ovšem nekončila. Poslední krůček 
k úplnému domácímu těšení se na Ježíška 
bylo poslání přání, které jsme pošeptali do 
andělského peříčka a vypustili je společně 
do nebe. Všem rodičům, kteří se zúčast-
nili, srdečně děkujeme za jejich čas.

Co nám přinese celý rok 2020, zatím 
nevíme. Ale věříme, že v něm nebude 
chybět radost, smích, zábava, návštěvy 
našich canisterapeutických pejsků Elzičky 
a Cheatyho, kterým přejeme mnoho 
zdraví. A chybět nebudou ani akce v MŠ.

Už teď pro nás měsíc leden přichystal 
pravidelné cvičení v Orlovně, návštěvu 
kostela s betlémem a nezapomněl ani na 
Tříkrálové radování s novoroční nadílkou.

Krásné nadcházející měsíce
přeje tým MŠ Hvězdička

Mikuláš v MŠ Hvězdička.

MŠ Hvězdička v Muzeu Brněnska.
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TRADIČNÍ VÁNOČNÍ AKCE
V MATEŘSKÉ ŠKOLE ZAHRÁDKA

ŠKOLSTVÍ

K adventním tradicím u nás patří přede-
vším vánoční besídky s rodiči, které jsou ze 
všech besídek nejnavštěvovanější. Těsně před 

Vánocemi pak máme „posezení s tetami“. 
Společně se sejdeme, abychom popřáli 
a poděkovali našim školkovým tetám. Každá 

třída si připraví svůj krátký program. Děti 
se na svá vystoupení vždy těší. Pozorně sle-
dují i vystoupení ostatních tříd. Tetám někdy 
ukápne i slzička, když vidí snahu udělat jim 
radost. 

Další adventní tradicí je návštěva prv-
ňáčků. Naši bývalí kamarádi, ze kterých jsou 
už velcí školáci, se se svými třídami chodí 
podívat a zavzpomínat do školky. Nejdříve se 
společně pozdravíme v kroužku u adventního 
věnce. Povykládáme si, co školáky baví a na 
co se do školy těší. Školkáčci se mohou zeptat 
svých velkých kamarádů, co je o škole zajímá. 
Všechny děti se však nejvíc těší na společné 
hraní. 

Na závěr vánočního období navštěvujeme 
šlapanický kostel. Prohlédneme si interiér, 
výzdobu, varhany, ale především Betlém. 
Následně se projdeme po náměstí, které je 
ještě ve vánočním hávu.

MŠ Zahrádka

Tradice jsou pro nás v Mateřské škole Zahrádka velmi důležité. Své vlastní si vytváří každá třída, ale máme i společné „škol-
kové“, mezi něž patří především akce, které jsou pořádané buď pro všechny děti z MŠ, nebo i jejich rodiče. K nedávno skonče-
nému adventnímu období se u nás váže hned několik tradic. Jaké to byly?

Děti z MŠ Zahrádka navštívily v předvánočním čase i šlapanický kostel.

KULTURA & SPORT

ROK 2020 VE ŠLAPANICKÉM MUZEU

Novou výstavní sezónu zahájí výstava 
s názvem Cesty. Tisíc let putování krajinou. 
Od 28. února se mohou návštěvníci jejím pro-
střednictvím vydat na cestu napříč Evropou 
spolu s Kelty a Římany a poznat zajímavé loka-
lity ležící na velké jantarové stezce, významné 
spojnici procházející v minulosti naším regi-
onem. Dozví se, jak hledání historických cest 
probíhá, jaké artefakty na nich archeologové 
nacházejí. Muzeum již tradičně nezapomíná 
ani na dětské návštěvníky, rodiny s dětmi 

provede tématem výstavy velká šifrovací 
hra, budou si také moci vyzkoušet nejrůz-
nější aktivity, jako je tkaní na stavu, mletí na 
kamenném žernovu a další a další.  V průběhu 
výstavy chystá muzeum jako doprovodný 
program rozmanité tematické přednášky 
a workshopy a zakončí ji velký komponovaný 
tematický program o květnové Muzejní noci.

Léto bude v muzeu jako obyčejně patřit 
výstavě hraček, věříme, že výstava Příběh 
panenky zaujme nejen malá děvčátka. V pří-
zemních prostorách pak muzeum připo-
mene tvorbu šlapanického rodáka Zdeňka 
Dvořáčka, a to především jeho méně známé, 
drobnější práce, kresby a grafi ky.

V letním období muzeum také zahájí seriál 
interaktivních venkovních výstav na Masary-
kově náměstí, které se budou věnovat historii 
Šlapanic a zdejším významným osobnostem. 
První výstava z tohoto cyklu bude věno-

vána osobnosti malíře Aloise Kalvody, od 
jehož narození v letošním roce uplyne 145 let.

Také podzim bude letos ve šlapanickém 
muzeu ve znamení cest. Výstava nazvaná 
Na sever – a na jih! aneb Češi objevují svět 
připomene zapomenuté české cestovatelky 
a cestovatele a země, které navštívili. Doplní 
ji působivé výtvarné ztvárnění mytologie 
národů z oblasti Arktidy, výstava ilustrací 
Luboše Drtiny a Árona z Hůrky Sámské 
a inuitské mýty a pověsti. 

V průběhu roku se samozřejmě se můžete 
těšit na celou řadu doprovodných akcí, ať už 
jsou to ty tradiční a oblíbené, jako je Férová 
snídaně, Archeologii pro každého, Muzejní noc 
či třeba příměstské tábory. Sledujte nás na 
novém FB profi lu Muzea ve Šlapanicích. 

Těšíme se na setkání s Vámi v roce 2020!
Martina Krajíčková

Výstava Cesty. Tisíc let putování krajinou zavede návštěv-
níky nejen na jantarovou stezku.
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ŠLAPANICKÉ DIVADLO 1920 - 2019
SOKOLOVNA – HISTORIE A SOUČASNOST

Po roce 1990 nastal složitý proces – 
v mnoha případech trvající i několik roků 
– převodu všech stávajících sportovních 
a kulturních zařízení z majetku zanik-
nuvšího ČSTV do majetku oprávněných, 
před rokem 1948 existujících právnických 
osob, případně nově vzniklých subjektů. 
Konkrétně ve Šlapanicích se jednalo o pře-
vod budovy sokolovny, kinosálu, atletic-
kého hřiště, sportovní haly a koupaliště 
do majetku TJ Sokol, fotbalového hřiště do 
majetku SK Šlapanice, tenisových kurtů 
do majetku TK Šlapanice a budovy orlovny 
do majetku TJ Orel. 

Tento zdlouhavý proces plný soudních 
tahanic měl konkrétně u budovy soko-
lovny za následek, že se na převáděném 
majetku deset let žádné opravy a moder-
nizace neprováděly. Zásadní změna k lep-

šímu v hospodaření s budovou sokolovny 
nastala po generační výměně výboru TJ 
Sokol Šlapanice v roce 1999. Pod vedením 
nově zvoleného starosty Radka Jurníčka 
se dořešily veškeré soudní spory a jednot-
livé nemovitosti získaly své vlastníky. 

Nový výbor TJ Sokol si u svých nemo-
vitostí – tedy i u sokolovny – stanovil 
jasné strategické cíle: Řádně je spravovat 
a postupně rekonstruovat, V mezilidských 
vztazích vstřícně spolupracovat se všemi 
organizacemi, které tyto budovy využí-
vají. Tedy i se Šlapanickým ochotnickým 
divadlem, z. s., nástupcem DO TJ Sokol, 
které je od roku 1996 v budově sokolovny 
jako nájemník. 

Můžeme bez nadsázky konstatovat, 
že uvedené cíle plní nové vedení TJ Sokol 
v plném rozsahu. Sokolovna se v posled-

ních patnácti letech zásadně proměňuje. 
Na opravách se v tomto období proinves-
tovalo přes 20 milionů korun. Kompletně 
byla opravena restaurace, budova má 
moderní kotelnu a nové ústřední topení, 
novou fasádu a střechu, zrestauroval se 
významný obraz triptychu Aloise Kalvody 
a v části objektu působí školička Sokolík 
pro 12 dětí.

V současnosti již byla zahájena rekon-
strukce budovy kina a části druhého pod-
laží sokolovny za 18,5 milionu korun zís-
kaných z prostředků Ministerstva školství, 
mládeže a tělovýhovy, města Šlapanice, 
Jihomoravského kraje a vlastních zdrojů. 
V bývalém sále kina díky ní vznikne nová 
tělocvična a část sportovních aktivit se 
přesune právě sem. Architektonicky pro-
jekt zpracoval Ing. arch. Milan Podrou-
žek a jeho stavební realizaci zajišťuje Ing. 
Roman Koplík, oba členové TJ Sokol a Šla-
panického ochotnického divadla. Horní 
sál bude opraven a provedou se změny 
v zázemí šaten. Vybudují se zde nová soci-
ální zařízení pro veřejnost a rozšíří se také 
prostory stávající klubovny. Ukončení 
rekonstrukce je plánováno na léto 2020.  

Jak se budova mění k lepšímu, se mohou 
přesvědčit jak cvičenci a členové Šlapanic-
kého ochotnického divadla, tak návštěv-
níci sportovních a kulturních akcí.

Jaroslav Rektořík 
a Milan Podroužek 

se souhlasem TJ SOKOL Šlapanice

V minulém čísle Šlapanického zpravodaje jsme se blíže podívali na rekonstrukci jeviště a elektroinstalace sokolovny, která 
probíhala od června 1982 do října 1983. Ve třetím dílu minisérie se budeme věnovat průběžné modernizaci budovy sokolovny 
a jeviště po roce 1990 až do současnosti.

KULTURA & SPORT

Vizualizace nové tělocvičny v budově kina.
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Šlapaničtí hasiči měli v roce 2019 celkem 53 výjezdů.

CO JSTE HASIČI...

Zdravíme čtenáře v novém roce, kdy 
vstupujeme do 131. roku své existence. Již 
tradičně přinášíme stručný souhrn našich 
výjezdů za uplynulý rok. Celkem to bylo 53 
událostí: 15 požárů, 25 technických pomocí, 
5× záchrana osob a zvířat (z toho 3× AED) 
a zbytek ostatní pomoc či planý poplach.

Nejvíce událostí jsme řešili 1. 7. po silném 
větru, a to ve Šlapanicích a v Brně – Líšni. Vět-
šinou šlo o odstraňování větví či stromů. Cel-
kem 3× jsme byli povoláni na dálnici D1 v sou-
vislosti s požárem vozidla. Nejvyšší počet 
požárů byl na podzim. Stalo se podivnou 
tradicí, že nejvíce ve Šlapanicích hoří, když 
máme velkou cisternu mimo provoz. Už jsme 
na stránkách zpravodaje avizovali, že se při-
pravuje celková repase cisterny Tatra (CAS32 
T815), která s sebou po úpravě vozí 9 000 
litrů vody. Dočkali jsme se a od konce srpna 
do poloviny prosince byla v dílnách fi rmy 
ZEKA. Chyběla tak u celkem 8 požárů, kde 
by se uplatnila. Zato však ke svým 30. naro-
zeninám dostala omlazovací kúru za téměř 
2 miliony korun. Do konce roku byly ještě 
provedeny drobné úpravy, umístěno veškeré 
vybavení a zařazení zpět do výjezdu. Křest 
v novém kabátě si užila hned na Nový rok (1. 
1. 2020), kdy bez potřeby pomoci jiných pří-
tomných cisteren zvládla ze svých zásob uha-
sit hořící chatku „na Prokopce“. My doufáme, 
že takové zahájení roku není předzvěstí jeho 
zbytku. To přejeme sobě i vám.

K ofi ciálnímu předání Tatry jednotce do 
užívání došlo v pátek 10. 1. 2020 před hasič-
skou zbrojnicí starostkou města Michaelou 
Trněnou a místostarostou Michalem Klaš-

kou. Krátce poté následovalo taktické cvičení 
simulující požár skladu olejů v areálu společ-
nosti Bonagro, se záchranou dvou osob. Cvi-
čení proběhlo za přihlížení radních města. 

Závěrem nám dovolte malé zamyšlení či 
dojmy. Většinou se setkáváme s kladným 
ohlasem na naši činnost. Jsme tu přece 
hlavně proto, abychom pomáhali. Jsme tu 
pro všechny a jsme připraveni k nasazení 
na ochranu zdraví, životů i majetku občanů. 
Nemalý podíl máme na společenském a kul-
turním životě města. Podílíme se na udržo-
vání lidových tradic i výchově mládeže. Najde 
se i několik takových, kterým naše činnost 
vadí. Ať už jde o výcvik, hlučnost vyhlašování 
poplachu a výjezdů, kulturní akce či asi jen to, 
že jako dobrovolní hasiči vůbec existujeme. 
Dva příklady (osobní zkušenosti) za všechny. 

První zážitek: Nejmenovaný obyvatel na 
Masarykově náměstí: „Zase chlastáte a děláte 
bordel! (O jeho střízlivosti nebudeme speku-
lovat). To byla reakce na žádost o přeparko-
vání (nikoli jeho) auta, které nám překáželo 
v průjezdu. Druhý zážitek: Při výcviku mla-
dých hasičů nejmenovaný soused požaduje, 
aby po sobě uklidili veřejnou komunikaci, na 
které trénují. A to formou vymetení kaluží 
vody. Netuším, po kom vyžaduje totéž, když 
naprší. Zbaběle se vybíjí na mladých hasičích, 
zatímco starostovi sboru ani neodpoví na 
slušný pozdrav. 

Náš vzkaz podobným: Nejsme dokonalí, 
ale z takových si nic neděláme. A jednou nás 
můžete potřebovat i vy. Zní to arogantně? 
,Pojďte mezi nás, ochutnejte, jaké to je. 

Slavnostní předání repasované Tatry do rukou hasičů.

Jsme dobrovolní hasiči. Co to znamená? 
Jsme obyčejní lidé, kteří chodí do zaměst-
nání, podnikají, mají rodiny… Jen jaksi navíc 
máme zvláštní povahu, která nás předurčuje 
k tomu, že jsme ochotni svůj volný čas obě-
tovat pro jiné i s rizikem nasazení vlastního 
zdraví. Tak, jak je ve svém volném čase někdo 
rybář, fotbalista či zahrádkář, my jsme prostě 
hasiči. To ale také znamená jisté specifi kum. 
Jsou na nás legislativně kladeny stále vyšší 
administrativní, vědomostní, dovednostní 
a další nároky, které už mnohdy začínají být 
na hraně únosnosti v rámci dobrovolnosti. 
Ale jsme na toto své poslání hrdí.

Podrobnosti, fotografi e, videa a další infor-
mace o nás a našich aktivitách naleznete zde:

hasici-slapanice.cz
facebook.com/HSSlapanice
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ŠLAPANICKÉ OCHOTNICKÉ DIVADLO
O LÍNÉ BABIČCE

KULTURA & SPORT

Tak jakpak že to s tou naší línou babič-
kou bylo? Byla to pohádka, nebo nebyla? 
Byla veselá, nebo smutná? My každopádně 
doufáme, že se vám, divákům, představení 
líbilo a že jste si to naše dívadlo užili stejně 
jako my. Protože nás to sice baví, ale bez 
diváků by to nemělo smysl. 

Nezbývá než poděkovat všem – reži-
sérce, hercům, kapele ale také takzvané 
„technice“, klukům a holkám, které nevi-
díte, ale bez kterých by to vůbec nefungo-
valo. A vám, divákům, za to, že jste přišli 
a bavili se s námi.

Co dál? Uvidíme. Tedy vy, doufáme, uvi-
díte. Rozhodně jsme připravení pokračo-
vat a nápady máme. A těšíme se na vás!

Zlomte vaz!
 Eva Míčová

ŠLAPANICKÉ OCHOTNICKÉ DIVADLO uvádí hudební komedii 
 Aleny Kastnerové a Jana Borny

v hlavní roli  Anna Štikarovská – Chudobová
dále hrají  Hana Krčmová, Eva Míčová, Šárka Štěpánková, Marek Charvát,  

Aleš Řízek Vodička, Milan Podroužek, Roman Koplík, Michal Běťák, Lukáš Česal
režie  Mirka Rollinková   scéna a animace  Petr Hloušek   hudební nastudování kapela KABINET

slapanickedivadlo.cz pøedstavení vzniklo za podpory mìsta Šlapanice

režie: Mirka Rollinková
scénář: Alena Kastnerová, Jan Borna
scéna a animace: Petr Hloušek
hudební nastudování: kapela Kabinet

OSOBY A OBSAZENÍ
babička Anička Anna Štikarovská -  
  Chudobová
dále hrají Hana Krčmová
  Eva Míčová
  Šárka Štěpánková
  Aleš Řízek Vodička 
  Marek Charvát 
   Milan Podroužek
   Roman Koplík
   Michal Běťák
   Lukáš Česal

kapela KABINET   
kytara Richard Lukes
klávesy Milan Podroužek
baskytara Petr Hloušek

Inspice Milan Pernica st. 
Světla, Zvuk, Projekce Tomáš Příkrý 
  Tereza Růžičková
  Pavel Pazdera
Šéf výroby Roman Koplík 
Techniké zajištění     Tonda Rous
  Marek Pernica
  Dan Doleček
  Eva Karlíčková
  Jakub Žáček
Text sledují Iveta Karlíčková
  Milan Pernica st.
Masky Milan Pernica st. 
Grafi ka Petr Hloušek
Catering Marek Charvát
Finance Eva Míčová
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Pětileté úsilí mít ve Šlapanicích sportov-
ně-společenské centrum vyvrcholilo pat-
náctiměsíční realizací. Stavení ze 17. sto-
letí ve stylu novější architektury selských 
obcí a městeček brněnského venkova se 
odělo do šedobílé fasády a šedočerné kry-
tiny. 

Původně jednopatrová budova doznala 
vítaného rozšíření nástavby a tím i pro-
storné tělocvičny se speciálním pružným 
povrchem (14 × 28 metrů) určenou pro 
fl orbal, basketbal, volejbal, nohejbal a tři 
badmintonová hřiště. V budově rovněž 
najdeme malou tělocvičnu (6 × 9 m), spo-
lečenský sál, přísálí, bowling s posezením 
a od jara máme v plánu otevřít i vinárnu. 

Novinkou je restaurace, kterou zájemci 
využijí ve zvýšeném přízemí vedle spor-
tovně-společenského sálu s přísálím a vel-
kou venkovní terasou. 

Úpravy okolí zrekonstruované budovy 
přinesly větší, vzdušnější prostor na Masa-
rykově náměstí. Přidanou hodnotou nové 

stavby je i parkoviště pro jedenáct aut 
a bezbariérový přístup. 

Jsem rád, že se slavnostního otevření 
ujal prelát Josef Mikulášek, který uvedl: 
„Život křesťana je běh. Ten, kdo chce dosáh-
nout nebe, musí mít sportovního ducha: 
sebepřemáhání, sebeovládání, oběť, odří-
kání. Myslíme na cíl našeho života. Je třeba 
umět vyhrávat i prohrávat. I prohra patří 
k životu. Přeji nám všem radost z kolektiv-
ního sportu ve smyslu fair play, kterou je 
čistá, čestná, nezáludná hra.“

Přejme si, ať nová Orlovna slouží v dob-
rém všem. Ať se zde odehrává mnoho spor-
tovních klání v duchu fair play a ať se zde 
setkávají všichni jen v dobrém. 

Realizace by nebyla možná bez dvace-
timilionové dotace Ministerstva školství 
mládeže a tělovýchovy z investičního 
dotačního programu, bez dotace tří mili-
onů korun od Jihomoravského kraje a 2,6 
milionu korun od města Šlapanice, které 
poskytlo také půjčku 1,4 milionu s odkla-

dem. Projekt podpořila také Nadace ČEZ 
půl milionem korun a dříve i fi nanční pro-
středky na projektovou dokumentaci. 

Všem dárcům patří velký dík za cel-
kem 1,5 milionu korun drobných darů 
a Komerční bance za poskytnutý úvěr. 
Bohužel stáří budovy zapříčinilo vícená-
klady, které budeme muset uhradit. Proto 
díky za projevenou přízeň v podobě 31 
540 korun, které jste darovali při slavnost-
ním otevření a prosíme, zachovejte nám 
fi nanční přízeň i nadále. 

Zdař Bůh!

 Václav Klaška, 
starosta jednoty Orel Šlapanice

ŠLAPANIČTÍ ORLI
„LÉTAJÍ“ V NOVÉ ORLOVNĚ
Čtrnáct tun oceli, tři sta dvacet kubíků betonu a více než sedm kilometrů kabeláže. To je jen část materiálu, jenž spolkla naše 

zbrusu nová Orlovna ve Šlapanicích, kterou jsme slavnostně otevřeli v neděli 20. října 2019. Původní majitelé nemohli tušit, že 
se někdejší statek, později obchod s hospodou či škola, promění ve dvoupatrovou stavbu s funkčním suterénem. Nové prostory 
už nyní využívají někteří z našich 412 členů Orla, ale i škola, gymnázium, spolky a veřejnost.  

Zrekonstruovaná Orlovna už slouží členům Orla, školákům, spolkům i veřejnosti.

Číslo účtu pro poskytnutí daru: 
2601446031/2010
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KULTURA & SPORT

Do Šlapanického zpravodaje přispí-
váme pravidelně. Je to proto, že jsme 
před několika lety obdrželi od tiskového 
oddělení výzvu, abychom se podíleli na 
obsahu časopisu, když jsme spolek se síd-
lem ve Šlapanicích. Rádi jsme tuto výzvu 
vyslyšeli a snažíme se pravidelně veřejnost 
informovat o dění kolem našeho sportu. 

Dostáváme stejný prostor jako všichni 
ostatní, nemáme žádné zvýhodnění oproti 
dalším klubům, spolkům a prostě všem 
organizacím, které zasílají své příspěvky. 
Co se týče výčtu úspěchů Headisu, tak 
nás opravdu mrzí, že tím připravujeme 
někomu bezesné noci, ale co se dá dělat. 
Snažíme se co nejlépe reprezentovat Šla-
panice a Jihomoravský kraj (Headis je 
jediný sport se sídlem na jižní Moravě). 
Také to děláme s láskou a baví nás to, proto 
možná tolik úspěchů.

Ale abyste si nemysleli, že máme jen 
úspěchy, pro férovost zmíním také jeden 
z neúspěchů a snad tím konečně někomu 
uděláme radost. Nejstarší hráč na okruhu 
světového poháru, předseda Headisu Aleš 
Karásek, se díky vzrůstající konkurenci 
nezadržitelně propadá žebříčkem. Nej-
větší zklamání zažil na domácím turnaji 
Brno Cup 2019, když nedokázal postoupit 
ani ze základní skupiny. Headisová kari-
éra tohoto hráče se blíží nezadržitelně ke 
konci, pak už čeká pouze zmar a hrobové 
ticho.

Krátce k nejbližšímu programu Hea-
disu. Čeká nás účast na turnajích světo-
vého poháru a Masters v Mainzi (Mohuč) 
v lednu, a Darmstadtu v únoru. Na únor 
je také plánován ofi ciální start Headisu 
v Indii.

Aleš Karásek,
předseda Headis CZ/SK, člen předsed-

nictva světové federace Headis

BOHUŽEL JSME ÚSPĚŠNÍ
Asi vás zarazí úvodní titulek článku o Headisu, ale záhy se dozvíte důvody. Byli 

jsme totiž jemně upozorněni a slušně dotázáni, proč píšeme pořád tolik článků 
o Headisu do Šlapanického zpravodaje, no a navíc pořád jen o samých úspěších.

Kateřina Siniaková – vítězka Wimbledonu a Roland 
Garrose 2018 ve čtyřhře, šéftrenér reprezentací České 
a Slovenské republiky  Hedisu, Denis Kurek – slovenský 
reprezentant v Headisu, při focení pro novou reklamní 
kampaň partnera Headisu Watch de Luxe.

BEDŘICHOVICKÝ PÉTANQUE CLUB 2016 - OHLÉDNUTÍ
ZA LOŇSKÝMI ÚSPĚCHY A AKCEMI

V brněnském pétanque poháru jsme ve 
IV. lize skončili na 4. místě, což nám zaru-
čovalo baráž o postup do III. ligy. V té se 
potkávají vždy dva týmy z vyšší soutěže, 
které skončily na 3. a 4. místě od konce 
tabulky, s týmy z nižší ligy, které skončily 
na 3. a 4. místě v celkovém pořadí. Náš 
barážový tým ve složení Jitka Hýbelová, 
Rudolf Hýbela a Marie Kokešová baráž 
suverénně ovládl a postoupil z prvního 
místa v baráži do III. ligy. Touto cestou 
chci týmu a dalším členům popřát hodně 
úspěchů a dobrých hodů ve III. lize. 

Dalším úspěchem našeho „clubu“ byla 
účast na postupovém Mistrovství ČR tro-
jic žen, kde zástupkyně našeho klubu Iva 
Horáková, Blanka Lazarová s Jarmilou 
Rylichovou (Slope Brno) vybojovaly při 
první účasti celkové 5. místo. Od semifi -
nále je přitom dělil pouze horší vzájemný 
zápas. 

Naši členové se v průběhu roku také 
zúčastňovali jak regionálních turnajů, tak 
turnajů „prestige“ s mezinárodní účastí 
a získávali cenné body do celostátního 
žebříčku. 

V loňském roce jsme pořádali pět akcí 
pro veřejnost s rekordní účastí. Letní akce 
probíhaly na návsi před kulturním domem 
v Bedřichovicích, v zimním období pak 
v jeho v sále. 

První akcí v loňském roce byla desetiko-
lová dlouhodobá soutěž, jíž se zúčastnilo 
dvacet osob z řad veřejnosti a našeho klubu 
a která probíhala od ledna do poloviny 
března. Druhou zimní akcí byl jednodenní 
turnaj trojic s účastí 30 lidí. Zájemce, kteří 
se přihlásili pozdě, jsme z kapacitních 
důvodů museli odmítnout. 

První venkovní soutěž BP Cup – turnaj 
dvojic mix – měla opět rekordní účast 16 
dvojic. Poslední dvě akce v loňském roce 

jsme pak organizovali pro děti. Šlo o  jed-
norázový turnaj a prázdniny s pétanque, 
kterých se zúčastnil také rekordní počet 
dětí v doprovodu rodičů i prarodičů. 

Touto cestou chci poděkovat všem čle-
nům, kteří se aktivně zapojovali v loňském 
roce při organizaci a samotné realizaci 
jednotlivých akcí pro veřejnost, za repre-
zentaci našeho klubu a obce Bedřichovice. 
Poděkování za loňský rok patří také městu 
Šlapanice za podporu při pořádaní akcí 
formou bezplatných pronájmů a přidělené 
dotace. 

V dalších číslech Zpravodaje na vás 
čekají rozhovory se členy České asociace 
pétanque clubů. Ti se jako hráči či funkcio-
náři významnou měrou podíleli na popula-
rizaci tohoto sportu v naší republice a svou 
činností i výsledky přispěli ke zviditelnění 
Česka v zahraničí.

Libor Horák

Koulový sport pétanque se v Bedřichovicích stabilně těší velké oblibě. Nejinak tomu bylo i loňském roce, kdy Bedřichovický 
pétanque club 2016 uspořádal hned pětici akcí pro veřejnost. Členům klubu se navíc dařilo i na turnajích a soutěžích. 
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20. ledna 1920 sice vešel v platnost zákon 
č. 80/1920 Sb. O pamětních knihách obec-
ních, ale mnohé obce i města nenašly vhod-
nou osobu a tak tomu bylo i ve Šlapanicích. 
Prvnímu poválečnému starostovi zámeč-
níku Jindřichu Fialovi, ani jeho nástupci 
rolníku Janu Hanzlovi se nepodařilo mezi 
šlapanickými občany kronikáře najít. 

Tento post v době první republiky, ale i v 
dobách nedávno minulých zastávali větši-
nou učitelé a tak, když byl v roce 1927 jako 
třetí poválečný starosta zvolen řídící učitel 
Teodor Slouka, začalo se blýskat na lepší 
časy. Psaním kroniky, jak sám sděluje, jej 
pověřilo obecní zastupitelstvo. 

První přepis do Pamětní knihy obce šlapa-
nické nese datum 8. února 1935, ale je jisté, 
že podklady pro úvodní zápis musel Slouka 
shromažďovat delší dobu, možná několik 

roků, protože úvodních 67 stran věnoval nej-
starší historii Šlapanic od archeologických 
nálezů až po dobu první světové války. 

Post starosty si Slouka udržel až do roku 
1938, kdy sice obdržel stejný počet hlasů 
jako jeho soupeř rolník Petr Páral, proto byl 
nový starosta určen losem a bohyně Fortuna 
se přiklonila k Páralově misce vah. Ale nyní 
zpět k samotnému roku 1920, jak jej popsal 
kronikář.

„V roce tomto byly ceny obilovin ještě vyšší 
než v roce předešlém. Úředně stanoveno bylo 
za 1q (metrický cent – poznámka redakce) 
pšenice a žita 190 Kč, ječmene za 170 Kč, 
ovsa za 140 Kč. Zásoby byly stále pod úřed-
ním dozorem a tak tajně prodávány obiloviny 
za 300 Kč i dráže. Na polích byla přede žněmi 
odhadnuta úroda a dle úředních odhadů 
stanoveno rolníkům, kolik musí po žních ode-

vzdati pro všeobecné zásobování, především 
průmyslových středisek“. 

Slouka dále popisuje návraty ruských 
legionářů, kteří byli jako hrdinové po 
celé vlasti slavnostně vítáni. Z dění v obci 
samotné zmiňuje zahájení stavby sokolovny 
v Nádražní ulici, vyštěrkování Dlouhé ulice, 
zakoupení železné nedobytné pokladny pro 
potřeby obce a také, že „Starostovi k ruce dán 
byl obecní tajemník, kterým zvolen byl Josef 
Müller, absolvent reálky a geometr“. Potom je 
zde zapsáno ještě několik údajů, které se ale 
vážou k jiným létům. Zápis, který byl tvořen 
s odstupem několika let je tedy dost strohý. 

ZAČALA VÝSTAVBA RODINNÝCH 
DOMŮ, KONALY SE VOLBY

Poměrně více zajímavých údajů se dá vyčíst 
z poznámek Emanuela Vlčka, protože se ale 

JAK SE VE ŠLAPANICÍCH
ŽILO PŘED 100 LETY

Jednadvacáté století se sice přehouplo do svých dvacátých let, ale my dnes pojďme zavzpomínat na to, jak se ve Šlapanicích 
žilo přesně před sto lety. Dění v tehdejším městysi, jak jsou Šlapanice uváděny v seznamu výročních trhů otištěném v rodinném 
kalendáři „Havlíček“ na rok 1920, nám v písemné podobě zanechali tehdejší obecní kronikář, řídící učitel a později starosta 
obce Theodor Slouka a kulturní kronikář a regionální amatérský historik Emanuel Vlček. Oba záznamy jsou však psány zpětně 
s odstupem mnoha roků.

Položení základního kamene Sokolovny.
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jedná jen o heslovité údaje, je z nich sesta-
veno volné pokračování doplněné z ostatních 
dochovaných archivních materiálů.

Starostou Orla byl zvolen MUDr. Josef 
Nenutil. Odbor Orla byl ve Šlapanicích usta-
ven již v roce 1913, samostatná Jednota čes-
koslovenského Orla v roce 1919, ale na schvá-
lení stanov a tím i volbu výboru si museli 
Orli počkat až na 14. leden 1920. Družině 
válečných poškozenců předsedal učitel Julius 
Müller, účastník bojů na Lovčenu v Černé 
Hoře, pozdější dlouholetý obecní kronikář. 
17. července bylo založeno Družstvo sokol-
ského domu a jeho prvním předsedou se stal 
poštmistr Bohumír Michna a již 15. srpna byl 
položen základní kámen budovy sokolovny. 
Ještě téhož roku 26. prosince bylo do nedo-
končené budovy přestěhováno sokolské kino 
z hostince u Himrů. Zřízena také byla ofi ci-
ální Obecní knihovna a prvním knihovníkem 
ustanoven učitel Tomáš Holešovský, přestože 
tzv. „Knihovna pro lid“ působila v obecním 
hostinci Radnice už od roku 1889. Na Dlouhé 
ulici v č. p. 599 si zřídil soukromou hudební 
školu Jindřich Fuksa a František Antoš zalo-
žil Volné sdružení mládeže při Českosloven-
ské straně socialistické (ČSNS až 1926). Se 
stejným rokem i jménem Františka Antoše 
je spojeno také založení divadelního spolku 
Dalibor působícího pod Československou 
církví husitskou. 

Bohumír Bílek obnovil výrobu dětské 
obuvi na Sušilově ulici a v bývalém Charvá-
tově hostinci na Dlouhé č. p. 202 si otevřel 
kloboučnictví Metoděj Řičánek. Vzniklo 
Spořitelní a úvěrní družstvo Šlapanice 
vedené odborným učitelem Richardem 
Kristem a na jaře toho roku začala výstavba 
rodinných domků na Jiráskově ulici. Před-
sedou Všeobecně prospěšného družstva pro 
stavbu rodinných domků založeného 14. 
prosince 1919, kterému byla obecná pro-
spěšnost udělena 9. srpna 1920 a do něhož se 
přihlásilo z původních 60 zájemců 36 členů, 
se stal již výše zmíněný kloboučník Metoděj 
Řičánek, jednatelem odborný učitel Ondřej 
Baroš. Družstvo zakoupilo vhodný pozemek 
od velkostatku hraběte Mitrovského, asi 60 
měřic tj. 120 000 m2, 0,85 Kč/m2. (V jiných 
pramenech je však uváděno, že pozemek byl 
hraběti vyvlastněn a cena určena na 2Kč/
m2). Stavbu prováděli na polovinu stavební 
mistři Antonín Sedlák ze Šlapanic a Franti-
šek Cenek z Brna podle plánů rousínovského 

stavitele Reicha. Dvoupokojový domek 
s podkrovím stál 115 000 Kč, jednopoko-
jový přízemní 65 000 Kč včetně příslušenství 
a oplocené předzahrádky. Desetinu ceny slo-
žil stavebník v hotovosti, polovinu si půjčil se 
státní zárukou, 20 % se zárukou obce a 15 % 
se zárukou živnostenskou. Do konce roku 
1922 bylo postaveno 16 domků jednopokojo-
vých, 12 dvoupokojových a po uplynutí 10 let 
byly převedeny do vlastnictví čekatelů. 

 V roce 1920 se také konaly volby. A to 18. 
dubna do Národního shromáždění a 25. 
dubna do Senátu. Do Národního shro-
máždění bylo z tehdejších 3 871 obyvatel 

oprávněno volit 1 907, dostavilo se 1 802. 
Do Senátu 1 703, dostavilo se 1 610 voličů. 
Čtyři nejsilnější strany byly: Jako první Čes-
koslovenská sociálně demokratická strana 
dělnická s předsedou Rajmundem Grossem 
(NS-569/S-575 hlasů). Druhé místo obsa-
dila Československá strana lidová, v jejímž 
čele stáli Emil Šafránek a František Šamšula 
(NS-443/S-421 hlasů), třetí byla Česko-
slovenská strana socialistická s předsedou 
Josefem Paulíkem (NS- 341/S-273 hlasů) 
a na čtvrté příčce se umístila Českosloven-
ská strana národně demokratická s předse-
dou Aloisem Pojzlem (NS-238/S-173 hlasů). 
Ostatní strany počítaly hlasy pouze v desít-
kách nebo jednotkách. 

 Závěrem se podívejme, jaké bylo rozlo-
žení sil na obecní radnici, které se ustavilo 

po prvních svobodných volbách 15. června 
1919. Do voleb se v místě zapojilo pět poli-
tických stran a jejich kandidátům odevzdali 
voliči 1748 hlasů. Československá sociálně 
demokratická strana dělnická (ČSDSD) 563 
hlasů, Československá strana socialistická 
(ČSS)398 hlasů, Československá strana 
lidová (ČSL)353 hlasů. O zbylých 424 hlasů 
se podělila Československá strana národně 
demokratická (ČSND)a Republikánská 
strana československého venkova (RSČV) 
- dříve strana agrární. Starostou byl poprvé 
v historii obce zvolen dělník, zámečnický 
mistr Jindřich Fiala ČSDSD, jeho prvním 

náměstkem učitel Teodor Slouka ČSS, dru-
hým náměstkem mlynář Julius Skřepek 
ČSNDN (náměstek = místostarosta). Roz-
děleno bylo 30 míst v obecním zastupitelstvu 
(OZ) a 10 míst v obecní radě (OR) takto: Čes-
koslovenská sociálně demokratická strana 
dělnická OZ-10/OR-3, Československá 
strana socialistická OZ-7/OR-2, Českoslo-
venská strana lidová OZ-6/OR-3, Českoslo-
venská strana národně demokratická OZ-5/
OR-2, Republikánská strana českosloven-
ského venkova OZ-2/OR-0.  Radními byli 
zvoleni za  ČSDSD Jindřich Fiala, Stanislav 
Jílek a Tomáš Smutný, za ČSS Josef Paulík 
a Teodor Slouka, za ČSL Albín Čech, Franti-
šek Šamšula a Alois Zeman, za ČSND Bohu-
slav Michna a Julius Skřepek.

Josef Kopecký

Položení základního kamene Sokolovny.
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KNIHOVNA DOPORUČUJE

PRO DOSPĚLÉPRO MLÁDEŽ

SÍDLO BLACKMOORE
DONALDSONOVÁ, JULIANNE
historická romance

Kate Worthingtonová 
je pevně rozhodnutá se 
nikdy neprovdat. Má 
totiž úplně jiné plány. 
Chce cestovat po Indii 
a uniknout své rodině, 
zejména své všetečné 
matce, která má s Kate 
zcela jiné plány. Zdá 
se, že každá z nich má 
velmi odlišné před-

stavy, a tak se matka s Kate domluví, že může 
jet do Indie, ale až poté, co dá šanci alespoň 
třem návrhům na manželství…

EUGENIE: 
PŘÍBĚH ČESKÉ HOTELIÉRKY
PONCAROVÁ, JANA
biografický román

Osud míchá karty, my 
hrajeme. Román je 
inspirovaný skuteč-
nými osudy Eugenie 
Egertové Janečkové 
a plzeňského hotelu 
Continental. Eugenii 
jako většinu žen té 
doby čeká smluvený 
sňatek. S manželem 
se stará o chod hotelu, 

kde prožijí okupaci i válku. Bombardování 
Plzně hotel poškodí a připraví ji o otce i man-
žela…

MLUV
HALSOVÁ-ANDERSONOVÁ, 
LAURIE
studentský příběh, young adult

Melinda Sordino 
nastupuje do prvního 
ročníku na Merry-
weatherskou střední 
s cejchem na čele. 
Potom co zavolala 
na závěrečný školní 
večírek policii, se s ní 
skoro nikdo ze spolu-
žáků nebaví. Už jen 
cesta do školy před-

stavuje pro Melindu obrovské sebezapření, 
následují však o nic méně trýznivé hodiny 
a hodiny se spolužáky, kteří ji ostentativně 
přehlížejí. Působivý román Mluv se dočkal 
brzy po vydání velkého ohlasu ze strany čte-
nářů i kritiků. Autorka za něj získala několik 
ocenění (Printz Honor Book, Edgar Allan Poe 
Award, Golden Kite Award, také knižní cenu 
periodika Los Angeles Times ad.)..

VE STÍNU APOKALYPSY: 
ANTOLOGIE ČESKÉ FANTASTIKY
KOTLETA, FRANTIŠEK
sci-fi, fantasy, povídky

Každá civilizace věřila, 
že jednou přijde její 
konec – vrátí se bohové 
a všechno se rozpadne 
v prach. Tenhle strach 
zůstává i v dnešním 
člověku, a možná 
proto po celém světě 
patří knihy s tématem 
apokalypsy a života po 

ní už desítky let mezi nejúspěšnější. A je jasné, 
že tahle antologie se mezi ně zařadí, protože 
v ní najdete přední české autory fantastického 
žánru, kteří se vydali vstříc invazím mimo-
zemšťanů, zmutovaným virům, zdrcujícím 
válkám či klimatickým změnám.

OPAK STAROSTÍ: NĚKTERÁ TA-
JEMSTVÍ JE LEPŠÍ NEODHALIT
LINDELAUF, BENNY
rodinný příběh, děti

Dům U Devíti ote-
vřených náručí, jak 
ho Boonovi pojme-
novali, byl zchátralý 
a stál osaměle daleko 
od všech stavení až na 
konci cesty u hřbitova. 
Každý se mu zdaleka 
vyhýbal. Kdo by taky 
chtěl bydlet v domě, 
který přinášel smůlu 

a byl opředený tajemnými příběhy? Tady kon-
čil svět. Boonovi nevědí nic o temné minulosti. 
Kolik nadějí vkládali do nového domu, kde se 
chtěli usadit a začít znovu…

TŘI V KRUHU
HORÁKOVÁ, NAĎA
román pro ženy, partnerské vztahy

Ovdovělá Mariana žije 
s nevlastním desetile-
tým synem v malém 
moravském městě. 
Cítí výčitky svědomí za 
tragickou smrt svého 
manžela Janka, myslí 
si, že k ní nevědomky 
přispěla i ona. Život 
plyne v únavném ste-
reotypu až do chvíle, 
kdy ji navštíví bývalý 

snoubenec Milan, kterého kvůli Jankovi opus-
tila. Činorodý právník je zděšený Marianiným 
psychickým stavem a začne pátrat v minulosti 
zemřelého manžela. Tuší totiž, že tam je klíč ke 
všem problémům…

Rostislav Faber, 
knihovna

Z nově nakoupených knih vybíráme... 
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JAK SE MLUVILO VE ŠLAPANICÍCH PŘED 50 LETY
aji  -  také, i
ajnclík  -  1. místnůstka, 2. záchod
ajzboňák, ajznpoňák  -  železničář
akorát  -  1. přesně, 2. jenom
akorátní, akurátní  -  dbající na detaily
almara  -  velká skříň
alotria  -  uličnictví
amant  -  nápadník
anekdota  -  vtip
ánung  -  představa, ponětí
aparát  -  technický přístroj
arest  -  vězení
avantýry  -  milostné pletky
baba  -  žena
babóňat  -  ponocovat
babrat se  -  něčím se dlouho zabývat
bacóchy  -  buchty
bafl e  -  oplatky
balanc  -  rovnováha
bandaska  -  plechová nádoba na tekutiny
basta  -  a dost!
bastard  -  nemanželské dítě
bašta  -  dobré jídlo
bazírovat  -  přehnaně na něčem trvat
bečka  -  soudek
befel  -  rozkaz
bengál  -  výtržnost
bez  -  šeřík
bicykl  -  jízdní kolo
bichla  -  silná kniha
binec  -  nepořádek
biskvit  - druh pečiva
blaf  -  nechutné jídlo
blamovat se  -  ztrapňovat se
bluma  -  slíva, budižkničemu
brajgl  -  nepořádek
breberky  -  obtížný hmyz
brynda  -  káva; být v bryndě - být v nesná-
zích
bžunda  -  legrace
cabala  -  vězení
v cajku  -  v pořádku
camrat se  -  chlubit se
cancór  -  cár, útržek
casnovat  -  cloumat
cavyky  -  okolky
cébrat se  -  brouzdat se
cédák  -  koupaliště
cedula  -  tabule s veřejným oznámením
cedulka  -  lístek se vzkazem
cemr  -  záda
cerel  - celer
cícha  -  ložní povlečení

cimra  -  místnost
cimprlich  -  úzkostlivý, choulostivý
cirka  -  přibližně, odhadem
citýrovat  -  sekýrovat
cófat  -  couvat
córat se  -  loudat
córák  -  osobní vlak
culit se  -  usmívat se
cukrle, cukrdle  -  bonbón
cunda  -  míč
cviboch, cvibach  -  piškot

Tím dnes končíme. Ještě další věty „k luš-
tění“:

  Okróžlé erteple do polívky, náčení dé 
do kredenca a nemlať křidlama, já si 
dám chvilku lébuňk.

  Moja bábrlinka byla prťavá, štrachala 
se se špacírkó v ruce, zababóňaná ve 
vlňáku, ale frfl at a citýrovat mě, to teda 
uměla.

Milada Láčiková

ZTRACENÁ A ZTRÁCEJÍCÍ SE SLOVA II
Povídání o ztrácejících se slovech bude pokračovat slovníkem, v němž bude vysvětlen nebo připomenut jejich význam. Než však 

začneme u písmene A, pro ty, kteří si nevzpomněli na všechna slova ve větách z úvodního článku, uvádíme „překlad“.
  V žundru se ušťurovala frajla s fungl novými hadry a frizůro, na sobě štekle, hóringle a prazletu, v ruce palizór.

Ve vchodu do domu se usmívala nastrojená žena s úplně novým účesem, na sobě boty na podpatku, náušnice a náramek, v ruce deštník.
  Dondi do síně, za plentó só tam ve štelářu kramlíky. 

Dojdi do chodby, v polici za závěsem jsou tam kolíčky na prádlo.

Zapojte se s námi do úklidu

Sejdeme se v 9.00 v m stském parku ve Šlapanicích.
Drobné ob erstvení zajišt no.

DUBEN

4

Poj me spole n  uklidit nepo ádek a erné skládky v našem okolí!

www.UklidmeCesko.cz
www.slapanice.cz

Generální partner Partne i

Akce se koná pod záštitou a s podporou MŽP 
a Zdravého m sta Šlapanice

23



������

���	


���	����

���

����

��������

�� � � ����� ��	 
 � �	��	 ��	�	� ������	 �� ���

������������������

���������������

����������

�������������	
�

�� !�"��������#�$�%��� 

������

�����������

	
���	���

 	�!"��	#�

�� $�"�%$

�
&�'	


��	#$

#	"
(	���'	"!

�)����"�

������

���	


���	����

Těhotenský kurz: 
cesta 
k přirozenému
porodu

Jak: Prakticky a zážitkovou 
formou

S kým: Se soukromou porodní
asistentkou Petrou Urbánkovou, 
členkou UNIPY

Kde:  V CPR Vážka Šlapanice,   
Nádražní 1178/ 7, Šlapanice

Kdy: 3.2., 10.2., 17.2. a 
24.2.2020 v čase 16:30-18:00

• Praktický a názorný kurz 
předporodní přípravy

• Přirozené těhotenství,
porod, šestinedělí, kojení a 
péče o miminko

• Využití bylinek, 
homeopatie, aromaterapie 
a éterických olejů

• Příprava na porod pomocí 
bylinné napářky

• Ambulantní porod
• Bonding

Závazné přihlášky na:

vazka.slapanice@gmail.com

SPORTOVEC ROKU 
MĚSTA ŠLAPANICE

Vyhlašujeme anketu Sportovec roku 2019 města Šlapanice. Své favority může přihlásit každý, jednotlivec 
i sportovní oddíl, na e-mail miksovsky@slapanice.cz. Konečný termín pro sběr nominací je 15. 2. 2020. 
Soutěžit se bude v těchto kategoriích:

Sportovec roku – muži (trvalé bydliště ve Šlapanicích)
Sportovec roku – ženy (trvalé bydliště ve Šlapanicích)
Sportovec roku – talent (trvalé bydliště ve Šlapanicích, věk do 18 let)
Sportovní kolektiv – šlapanický oddíl

V nominaci je důležité uvést jméno a příjmení nominovaného, bydliště, sport, který provozuje, oddíl, 
ve kterém působí, soutěž, kterou hraje a nejlepší umístění, případně individuální úspěchy. Je možné také
doplnit komentář, proč nominujete zrovna daného sportovce.

Vyhlášení bude součástí galavečera Sportovec roku – okres Brno – venkov, 
který spolupořádá Česká unie sportu a uskuteční se v úterý 25. 2. 2020 
na sokolovně ve Šlapanicích.
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BUDOU MÍT ŠLAPANICE
14 000 OBYVATEL?

Po dlouhých letech se letos blíží veřejné 
projednávání územního plánu (ÚP) 
s občany. Rád bych se touto cestou podě-
lil o svůj pohled na návrh nového ÚP, jak 
jsem měl možnost jej prověřit v době, kdy 
ještě byl vyvěšen na městském webu.

Nejdřív některá fakta:
  Před cca 7 lety se občané vyjádřili, že 

nechtějí Šlapanice s více jak 8000 oby-
vatel

  Nyní byla položena podobná otázka 
a občané nechtějí více jak 10 000 obyvatel 

  První návrh tohoto nového ÚP byl 
vytvořen už minulou koalicí v letech 
2010 - 2014

  NOVÁ koalice jej převzala v r. 2014 
a dnes není stále hotov

Občané se vyjádřili jasně – nechtějí 
více jak 10 000 obyvatel. Jsem také pro - 
a proto jsem si chtěl ověřit, jaké navýšení 
počtu obyvatel způsobí nový ÚP.

Na můj dotaz  „O kolik může narůst 
počet obyvatel?“  mi starostka odpově-

děla, že max. o 2000, podle vyjádření zpra-
covatele ÚP. 

*/-žádost o upřesnění tohoto výpočtu už 
odmítla. Na stejný dotaz ofi ciální cestou mi 
úřad odpověděl mimo jiné takto: „Nebývá 
to žádný výpočet, ale většinou odhad, že 
demografi cká křivka bude mít i v následují-
cích letech opět vzestupnou tendenci.“

Osobně se raději rozhoduji podle faktů, 
proto jsem se pokusil – za pomoci odbor-
níků – udělat konkrétní výpočet. A ten mi 
vyšel takto:

NÁZORY

Typ zástavby V ÚP je uvedeno: Počet domů Počet obyvatel
Rezidenční výstavba
(rodinné domy - RD)

140 000 m2 280 1) 980

Kombinovaná výstavba
(bytové domy - BD + RD)

74 000 m2 82 2) 2 952
3 690 3)

Smíšené plochy 4) 34 000 m2 19 684
1 140 3)

Rezervy na RD cca 71 000 m2 142 1) 497

Rezervy na Smíšené plochy cca 8 000 m2 4 4) 144
240 3)

Východiska výpočtu:
 

1) Na 1 RD vychází 900 m2 (tato hod-
nota vychází z plánu nové zástavby RD 
v lokalitě ul. Ponětovská, tedy vč. ploch 
nezastavěných, ulic apod.). Počítám 
ale s reálnější hodnotou  500 m2 na 1 
RD (typická velikost u staré zástavby), 
u nových RD se dá předpokládat 
i menší plocha na 1 RD. Průměrný 
počet obyvatel na 1 RD – 3,5. Výpočet: 
140000/500 = 280RD, × 3,5 = 980 ob.

 
2) Dá se předpokládat, že majitelé 
dají přednost výstavbě BD - odhaduji 
zastavěnou plochu 1/3 z celkové plo-
chy (24 700), plocha domu 300 m2 

(obdobně jako v případě sídliště na 
Brněnských Polích), 1 BD = 4 pod-
laží – 3 byty na podlaží - 3 obyvatelé 
na byt). Výpočet: 24700/300 = 82 
BD,  ×4×3×3 = 2952 ob. (minimálně)
o v případě výstavby RD by šlo 
o nárůst cca 450 ob.

 
3) dá se počítat i s variantou 5podlaž-
ních BD se 4 byty na podlaží (obdobně 
jako tomu je na Brněnských Polích)

 
4) smíšené plochy jsou určeny pro 
výstavbu služeb i domů k bydlení – 
počítejme tedy s polovinou plochy 
k zastavění BD (a z ní opět 1/3 na 
přímou plochu pro domy). Výpočet: 

34000/2/3 = 5700m2, :300 = 19 BD, × 
4podl. ×3byty ×3ob.

Návrh ÚP počítá s nárůstem 4616 oby-
vatel (pesimističtější varianta je 5810). 
V případě využití rezerv nárůst 5257 oby-
vatel, resp. 6547. Při dnešním stavu cca 
7800 obyvatel tedy můžeme očekávat 12 
400 obyvatel, resp.13 600 (pesimistič-
tější varianta) nebo i 14 300 (pesimis-
tická varianta při využití rezerv). A při 
tvorbě další strategie nás čeká otázka:„-
Chcete méně či více obyvatel jak 14 000?“.

K tomu si ještě připočtěte nárůst 
díky novostavbám a rekonstrukci staré 
zástavby:

  Kolik starých domků se přestavuje na 
domy pro vícečlenné rodiny? V každé 
ulici několik, někdy vznikají i RD 
s několika bytovými jednotkami.

  Cca 10 bytů v novém domě vedle 
Orlovny, který porušil stavební povo-
lení o 1 podlaží.

  V areálu bývalé restaurace Chaloupka 
(u Lípy) se plánují 3 několika podlažní 
domy.

  Přestavba restaurace Žuráň na bytový 
dům.

  Případná výstavba v areálu cukrovaru.
  Již se plánují bytové domy v proluce na 

Zahrádkách

I touto výstavbou můžeme očekávat 
nárůst o dalších několik set obyvatel.

Dnes se uvádí, že Šlapanice mají 7800 
obyvatel? Je to zavádějící číslo, protože 
zahrnuje jen obyvatele s trvalým bydli-
štěm, Kolik zde bydlí obyvatel v nájmu? 
NIKDO nezná dnešní reálný počet obyva-
tel ve Šlapanicích.

Co s tím? Skutečně respektovat názor 
obyvatel – snížit plochy k zastavění, pře-
vést plochy s kombinovanou výstavbou na 
výstavbu rezidenční (RD). Šlapanice se 
musí rozhodnout – buď chceme, aby měli 
noví občané kde bydlet, nebo chceme Šla-
panice do 10 000 obyvatel. Návrh nového 
ÚP jde jednoznačně proti názoru 
občanů.

Pokud jsem udělal chybu ve výpočtech, 
přivítám veřejnou diskusi, abychom mohli 
městu poskytnout přesnější podklady 
pro vývoj počtu obyvatel ve Šlapanicích. 
A proč veřejná diskuse? Nejsem odbor-
ník na tvorbu územního plánu, možná se 
mýlím. Ale takováto výstavba má daleko-
sáhlé důsledky (ale o tom až příště), a jak 
se zdá, vedení obce nemá tuto výstavbu 
pod kontrolou.

 Pavel Zmeškal
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BUDOU MÍT ŠLAPANICE
14 000 OBYVATEL?

Návrh nového územního plánu, jehož 
veřejné projednávání letos Šlapanice čeká, 
počítá s tím, že na území města může být 
vybudováno až 965 nových bytových jed-
notek. Celkový očekávaný přírůstek oby-
vatel se pak pohybuje přibližně kolem 2 
000. Při výpočtu obou čísel jsme se přitom 
drželi běžných urbanistických standardů, 
s nimiž pracuje například i město Brno. 

Pro určení množství bytových jednotek, 
které mohou na území Šlapanic dle návrhu 
nového územního plánu vyrůst, jsme 
museli pracovat hned s řadou parametrů. 
Termíny jako index podlažní plochy (IPP), 
hrubá podlažní plocha (HPP) jsou však 
pro laickou veřejnost ve většině případů 
nesrozumitelné a jejich obšírnější popis by 
vedl spíše ke vzniku dalších pochyb. Proto 
si pomůžeme konkrétním příkladem. 

Jako modelový příklad vezmeme poze-
mek o výměře 9000 m2, který je určený 
k výstavbě rodinných domů. Kdybychom 
pracovali čistě s výměrou jednotlivých 
pozemků a nebrali v potaz další parame-
try, s nimiž ale urbanista pracovat musí, 
mohli bychom si množství domů zjistit 
jednoduchým podělením celkové výměry 
předpokládanou výměrou jednotlivých 
pozemků. Při 900 m2  bychom se dostali na 
10 rodinných domů, při 500 m2 už na 18. 

Realita je pak někde mezi. Při zohled-
nění všech faktorů lze na vzorovém 
pozemku předpokládat umístění asi 16 
rodinných domů. 

Výpočet možného nárůstu obyvatel 
už není po zjištění maximálního počtu 
nových bytových jednotek nikterak složitý. 
I zde je však nutné s čísly pracovat opatrně 

a vyvarovat se nekvalifi kovaných odhadů. 
Při našich výpočtech jsme na jednu 

bytovou jednotku uvažovali 2,1 obyva-
tele. V takovém případě by nárůst obyvatel 
při 965 bytových jednotkách činil 2004. 
U 2,2 osoby na byt se bavíme o čísle 2123, 
a pokud vezmeme číslo 2,5 osoby (viz sčí-
tání obyvatelstva z roku 2011), dostaneme 
se na 2415 nových obyvatel. 
Čísla, s nimiž jsme při výpočtech praco-

vali, souvisí s klesající zalidněností bytů. 
Ta  pak souvisí zejména  s proměnou struk-
tury domácností, zvláště s nárůstem počtu 
domácností jednotlivců žijících v bytech 
samostatně, ale také se stárnutím obyvatel. 

Ing. arch. Antonín Hladík, 
zpracovatel ÚP Šlapanice, 

UAD Studio, s.r.o. je držitelem 
autorizace pro územní plánování

JAK NOVÝ ÚZEMNÍ PLÁN OVLIVNÍ NÁRŮST POČTU 
OBYVATEL ŠLAPANIC

POROVNÁNÍ ROZSAHU ZASTAVITELNÝCH PLOCH PODLE NÁVRHU 2 ÚP S PLATNÝM ÚP 

Z porovnání vyplývá, že územní rozvoj 
je přiměřený a pouze doplňuje urbánní 
strukturu města do kompaktního uspo-
řádání, přičemž refl ektuje hranice, které 
na západě a na východě tvoří obchvatové 
komunikace.

REAKCE

NÁZORY

„Město přípravu územního plánu 
nebere na lehkou váhu. Jeho zpracovávání 
je časově a profesně náročná záležitost, 
a to ne z důvodu liknavosti, ale legislativní 
a odborné náročnosti. Při přípravě nového 
územního plánu město spolupracuje 
s odborníky, jejichž kvalifi kované práci 
včetně jejich výpočtů k nárůstu počtu oby-
vatel důvěřuje. V minulém roce zastupitel-
stvo města nechalo zpracovat strategický 
plán města na základě průzkumu očeká-
vání občanské veřejnosti. Tímto způsobem 
město postupuje proto, aby mohlo naplňo-
vat očekávání obyvatel města, včetně veli-
kosti města.“ 

Rada města Šlapanice
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VZPOMÍNKA

PODĚKOVÁNÍ OD
ŠLAPANICKÝCH SENIORŮ 

Ráda bych poděkovala za velmi pěkně 
připravené vánoční posezení pro seni-
ory, které se 17. prosince uskutečnilo 
v Kulturním domě Bedřichovice. 

Dík patří vedení města Šlapanice, přede-
vším sociálnímu odboru –  Mgr. Střechov-
ské, Bc. Sovové a celému kolektivu. Také 
MŠ Ponětovice, ZŠ Šlapanice, naší kapele 
– pánům Malému a Kopeckému –, a samo-
zřejmě panu Sedlákovi za výborné jídlo. 

Dále patří poděkování za celoroční 
péči našim pečovatelkám: paní Dvořáč-
kové, Králové, Divácké, a za vzorný úklid 
v našem domě s pečovatelskou službou 
paní Šlancarové. 

Do nového roku 2020 bych ráda popřála 
všem hodně štěstí, zdraví a s námi někdy 
pevné nervy.

Za DPS Marie Marková

RŮZNÉ

Po uzávěrce tohoto čísla jsme obdrželi smutnou zprávu, že zemřela paní Marie 
Marková, klientka Domu s pečovatelskou službou. Byla naši věrnou čtenářkou 
a občasnou dopisovatelkou, která se stále zajímala o dění ve městě, dovedla zdařilé 
akce pochválit a za ně také poděkovat. Poslední příspěvek nám přinesla začátkem 
ledna, kdy jsme si vzájemně popřáli k novému roku, ze kterého jí bylo dopřáno užít jen 
velmi málo. Paní Marie Marková zemřela po krátké nemoci 20. ledna ve věku 72 let 
a budeme na ni vděčně vzpomínat.

Redakce ŠZ

OHLÉDNUTÍ
ZA ŠLAPANICKÝMI VÁNOCEMI

Již řadu let nám vánoční čas ve Šlapa-
nicích zpříjemňuje krásně vyzdobené 
náměstí spolu s řadou kulturních akcí.

I koncem roku 2019 jsme si užívali různá 
setkávání, jarmark, koncerty a zpívání. 
Vše bylo na velmi vysoké úrovni a, což 
mě obzvlášť potěšilo, „jen“ s překrásným 

rostlým stříbrným smrkem u kostela a bez 
ohňostroje.

Na jednu z akcí jsme pozvali též naše 
přátele z Brna a ti byli upřímně nadšeni 
sousedskou atmosférou malého města. 
Troufám si dokonce tvrdit, že nám i závi-
děli.

Je jasné, že organizace adventního času 
stála nemálo úsilí i fi nancí. Proto bych 
chtěla těmito řádky poděkovat všem, kdo 
se na přípravě podíleli, a též Městskému 
úřadu ve Šlapanicích, který byl garantem.

Naděžda Tesaříková
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OSUDNÝ LET
Tentokrát nabízím dost neobvyklý pří-

spěvek, jímž vyhovuji těm, kteří preferují 
různé příběhy. Po nečekaném setkání 
s jednou takovou čtenářkou šlapanického 
zpravodaje u sokolnické obory dodnes sly-
ším její téměř kategorickou výzvu: „Piš! 
Piš...!“ Jsem trochu v rozpacích, není vždy 
snadné zpracovat vhodný námět. Jiný zase 
říká, abych hledal nějakého nástupce (po 
16 letech dodávání článků), o tom ale moc 
nepřemýšlím. Nyní tedy sáhnu do takzva-
ného „paměťového archivu“, neboť dra-
matické děje zabírají u většiny, nezávisle 
na formě, časovém údobí, lokalitě... Kratší 
verze toho, o čem chci psát, lze najít i na 
internetu, jenže já zůstávám zřejmě jedi-
ným šlapanickým občanem, který byl oči-
tým svědkem leteckého konfl iktu.

Stalo se na podzim roku 1963, kdy 
jsem jako voják základní služby pobýval 
u motostřeleckého pluku ve Vysočanech 
(Bor u Tachova). Třetího října po skončení 
zaměstnání nastoupila naše rota k takzva-
nému bojovému rozdělení pro nastávající 
večer a noc v případě vyhlášení poplachu. 
Stáli jsme v sevřeném útvaru nasloucha-
jíce instrukcím velícího důstojníka. 

Já většinou poslouchal na půl ucha 
a hlavně sledoval oblohu (ne nadarmo mně 
spolužáci v obecné škole říkali „pozorova-
tel“). Za pár minut vidím, jak se od hranic 
západního Německa přibližuje krouživým 
letem proudový stíhač. Gestem upozor-

ňuji souseda, ale už i jiní registrují něco 
neobvyklého na nebi. Uvnitř pomyslného 
kruhu spatřujeme bod letící ke kasárnám. 
Je to jasné. Narušitel vzdušného prostoru, 
malý stroj typu Cessna. Kolem něho oble-
tuje nadzvukový MiG-19 z nedalekého 
letiště Líně u Plzně, vystřeluje světlice, což 
znamená následuj mě. 

Dvojice nás minula přímo nad hlavou. 
Směřovala k Plzni. Náhle však pilot Cessny 
prudce točí do leva a míří zpět k hranicím. 
Údaje z internetu hovoří, že doletěl až 
nad Plzeň, my vojáci jsme odhadli, že tam 
ještě nebyl. Útvar se začal rozpadat. I veli-
tel přerušil řeč. Všichni tušili nastávající 
vyvrcholení dramatu. 

MiG-19 přestal kroužit a taky nabral 
kurz k Německu. Těsně vedle jeho trupu 
u křídel vyšlehly plameny z palubních 
kanonů provázené dunivým bouchnutím. 
Byla to výstražná palba, poslední varo-
vání s výzvou k obratu. Cessna však nere-
agovala, přičemž si vzpomínám, jak moc 
jsem pilotovi přál, aby té hranice dosáhl. 
Mezitím tryskáč provedl rychlou otočku 
o 360°, bleskově zacílil, vypálil dvě dávky, 
německý letoun se téměř zastavil a padal 
jak kámen do zalesněného terénu v okolí 
Přimdy. 

Tragická podívaná skončila, mezi námi 
zavládlo vzrušení, do večerky bylo o čem 
diskutovat. K dalšímu překvapení došlo 
druhého dne, kdy jsem spatřil pomlá-

cené trosky té Cessny, kterou dopravili do 
našich kasáren, a hned si všiml státního 
znaku patřícímu civilnímu stroji. 

Nějaké pravdivé podrobnosti o příči-
nách tohoto incidentu nebyly ofi ciálně 
oznámeny. K dispozici jsme měli pouze 
patřičně upravenou verzi v Rudém právu. 
Avšak po pár dnech uklízím na štábu 
v kanceláři, kde neušla mým očím papí-
rová složka s titulem „Češi mlčí o letec-
kém incidentu“. Je to český překlad zápa-
doněmecké zprávy. Po přečtení pár řádků 
vstoupil nadřízený (major D.) se zvoláním: 
„Nečtěte to!“ 

Několik detailů přesto v hlavě zůstalo 
až dodnes. Šlo o sportovní letadlo s ama-
térským letcem. Neprováděl žádnou špi-
onáž. Co však tímto osudným letem sle-
doval, asi zůstane navždy tajemstvím. Jen 
těžko lze uvěřit, že by nepočítal s možností 
sestřelení. Pilot jménem Georg Nusser (39 
let) nepřežil. Dostal přímý zásah střelou 
z MiGu.

Kolik podobných případů za totality 
mělo tyto tragické následky? Nevím – vědí 
to jistě nejen historici, ale i mnozí prostí 
občané. Cizí letadla se v ČR sice nese-
střelují, zlo však ve světě má jinou formu 
a bohužel – nabírá na intenzitě.

Petr Bílek

VLAJKA PRO TIBET
Od roku 2017 naše město vyvěšuje Vlajku pro Tibet a my bychom tuto akci rádi podpořili i doprovodným programem věno-

vaným právě Tibetu. 

Ve dnech 23. 2. – 10. 3. 2020 bude ve 
vestibulu městského úřadu výstava foto-
grafi í Dotek Ladaku a Tibet na křižo-
vatce. Výstava bude zakončena v úterý 
10. 3. 2020 odpoledne krátkým setkáním. 

Dne 4. 3. 2020 v 18.00 v zasedací míst-
nosti městského úřadu se bude konat 
beseda o Tibetu. Na programu budou 
ukázky z fi lmu Cesta vede do Lhasy (1954). 
Tomu, jak to bylo „doopravdy“, se bude 
věnovat doc. PhDr. Luboš Bělka, CSc. 
z Ústavu religionistiky Filozofi cké fakulty 

Masarykovy univerzity, který se zmíněnou 
problematikou zabývá a zodpoví vám vaše 
případné dotazy. 

Přesnější  informace naleznete na adrese: 
facebook.com/NBD-present-110381873
819893/. 

Naši akci podporuje Most pro Tibet 
a Tibet Open House.

Těší se na Vás pořadatelé 
Kateřina a Tomáš Migdau
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Jako každý rok, tak i letos zajišťovala Orelská jednota Šlapanice ve spolupráci se ZŠ Šlapanice Tříkrálovou sbírku pro Oblastní charitu 
Rajhrad. 

Při letošním, již 20. ročníku Tříkrálové sbírky, se vybralo opět rekordních 

208 870 Kč ( +17 eur), z této částky se v Bedřichovicích vybralo 15 388 Kč. 

Do sbírky se zapojilo celkem 160 dobrovolníků rozdělených do 40 skupin, které v sobotu 11. ledna 2020 putovaly Šlapanicemi a Bed-
řichovicemi. 

Tímto děkujeme vedoucím skupinek a koledníkům, kteří se zapojili do sbírky. 

Poděkování patří též koordinátorce Tříkrálové sbírky paní Markétě Jaškové, paní učitelce Šárce Štěpánkové a paní Boženě Jaškové, 
která pro koledníky ušila další obleky. 

Velký dík patří také všem štědrým lidem, kteří koledníkům přispěli. 

Za Orelskou jednotu Šlapanice 
Václav Klaška - starosta jednoty

TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA
PRO OBLASTNÍ CHARITU RAJHRAD

RŮZNÉ
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VZPOMÍNKA NA CESTU
ŠLAPANICKÝCH FARNÍKŮ DO ŘÍMA

Organizátorem české pouti byl bývalý 
šlapanický farář P. Pavel Dokládal, 
duchovní doprovod měl na starosti slo-
venský kněz Jozef Spišák. Pro mě byla tato 
pouť zároveň vzpomínkou na to, že jsem 
právě před 16 lety v den sv. Anežky České 
13. listopadu 2003 nastoupil svoji službu 
výpomocného kněze v rodných Šlapani-
cích.

Naše třináctičlenná šlapanická poutní 
skupinka se k ostatním připojila v Dol-
ních Heršpicích, kde jsme nastoupili do 
autobusu slovenské cestovky AwerTour. 
Po celonoční jízdě a cestování městskou 
dopravou jsme byli ubytováni v pout-
ním domě Domus fraterna na okraji 
Říma. Dostali jsme informační brožurky 
a k tomu dřevěný růženec s nápisem na 
křížku „Praha 1989“ a „Řím 2019“. Po 
městě jsme chodili i v silném dešti, který 
nás neodradil.

V bazilice Santa Maria Maggiore v pon-
dělí 11. 11. sloužil mši svatou arcibiskup 
Mons. Jan Graubner za účasti věřících 
z českých zemí a velkého zástupu kněží. 
Brněnský biskup Mons. Vojtěch Cikrle 
mluvil o studnici života, ze které čerpáme, 

a také o tom, že Bůh může učinit zázrak 
nového a dobrého využití svobody. Nád-
herný hudební doprovod zajistila hudba 
Hradní stráže. Také zpívali sboristé z Brna 
a z Velehradu. Hudba a zpěv se nádherně 
nesly velkými prostorami chrámu. 

Další den, v úterý 12. 11., se konala slav-
nostní mše v chrámu svatého Petra, kterou 
sloužil kardinál Dominik Duka. Přítomni 
byli i zástupci Parlamentu ČR a náš vysla-
nec ve Vatikánu. Slavnost se odehrávala za 
hlavním papežským oltářem pod výmluv-
nou vitráží Ducha svatého. v chrámovém 
okně, kterou vytvořili čeští skláři. Pak se 
průvod biskupů a kněží odebral k oltáři 
sv. Václava, kde se konala modlitba za 
vlast a zpívali jsme českou hymnu. Bylo 
to dojemné. Biskupové pak šli i do hrobky 
papežů. Kdo chtěl, mohl vystoupat po 
321 schodech na kopuli sv. Petra, do polo-
viny je možné jet výtahem. Večer nás čekal 
krásný koncert. 

Ve středu 13. 11. v den sv. Anežky České 
se konala papežská audience, nejprve 
v sále Jana Pavla II. pro nemocné a pak 
venku pro asi 18 000 účastníků. Při této 
příležitosti byl předán papeži český dar – 

umělecké znázornění královské koruny, 
které se Anežka vzdala ve prospěch 
služby nemocným a potřebným. Byli jsme 
Sv. Otci blízko, asi čtyři metry, projížděl 
kolem nás v papamobilu, občas vzal nějaké 
dítě do náručí a požehnal je. Papež působil 
velmi přirozeně a uvolněně. Náš kardinál 
Dominik Duka mu představil Mons. Pavla 
Dokládala, organizátora pouti. 

Odpoledne v 15 hodin v papežské bazi-
lice sv. Jana v Lateráně sloužil mši litomě-
řický biskup Mons. Jan Baxant a promluvil 
českobudějovický biskup Mons. Vlasti-
mil Kročil. Při slavnosti účinkoval sbor 
z Mostu. Nakonec jsme radostně zazpívali 
prastarý chvalozpěv „Te Deum“, „Bože, 
chválíme tebe“.  

A pak již byl čas na poslední nákupy upo-
mínek a drobností a nastoupili jsme zpá-
teční cestu. Do Brna jsme dorazili ve čtvr-
tek 14. 11. před polednem. Před tím nám 
ještě Otec Jozef Spišák požehnal poutní 
památky. Poděkovali jsme jemu i dvěma 
šoférům ze Slovenska za bezpečnou jízdu 
a šťastný návrat. Uznání zasluhují i další 
účastníci této vydařené cesty do Říma. 
Zvláště naši šlapaničtí farníci, kterým 
zde všem moc děkuji a omlouvám se, že je 
nemohu všechny jmenovat – a proto Pán 
Bůh zaplať!

P. Josef Vlček

Ve dnech 10. až 14. listopadu 2019 nám bylo dopřáno zúčastnit se pouti do Říma k oslavě 30. výročí svatořečení Anežky České. 
Pouť byla zároveň poděkováním za náboženskou svobodu, která přišla několik dnů po svatořečení této české kněžny a řeholnice 
vynikající velkou obětavostí k trpícím a potřebným. Anežka Česká je zakladatelkou českého řádu Křížovníků s červenou hvěz-
dou, který se věnuje službě nemocným. 
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Vyzkoušejte nově otevřenou samoobslužnou 
mycí linku s ručním vysokotlakým mytím 
a získejte Kofolu 500 ml. 

Programy mytí:
 vysokotlaké mytí šamponem
 mytí kartáčem a šamponem 
 oplach
 voskování
 oplach

Akce platí od 1. 2. do 29. 2. 2020 nebo do vydání zásob 
při koupi minimálně jednoho žetonu na mytí v mycím boxu.
Platí na čerpací stanici Shell Šlapanice, Brněnská 1659, Šlapanice 664 51.

PŘIJEĎTE SI K NÁM 
UMÝT AUTO

03904_SC_CS_JetWash_Kofola_ad_A5_V05.indd   1 10/12/2019   09:36
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SKLO

PLAS T

PAP Í R

KOV

Zajímá Vás, jak probíhá recyklace 

Navštivte www.jaktridit.cz
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www.ppaaaaannnnaaaaaacccci.eu
Neváhejte nás kontaktovat:

Mgr. Magdaléna Paná ková, Nebu  sama, z. s., I O 03312658
tel.: +420 604 911 880, e-mail: nebudsama@nesa.cz

Paná ci
d tská skupina

Nová d tská skupina ve Šlapanicích, Brn nská 28/26.
Zakládáme si na individuálním p ístupu a rodinném, 
klidném a bezpe ném prost edí. 
P ijímáme d ti od 1 do 6 let. 
Kapacita skupiny je 12 d tí.
Otev eno od pond lí do tvrtka 7:00 - 16:30,pátek do 16:00.
U nás se setkáte s kvalifikovanými tetami, u nichž jsou d ti
vždy na 1. míst  a vaše d ti si u nás každý den užíjí naplno.
Otev eno od 6. 1. 2020.

Ceny za m síc
20 dn  - 3 990 K
16 dn  - 3 390 K
12 dn  - 2 690 K
  8 dn  - 1 890 K
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TVINFO
BRNO A JIŽNÍ MORAVA

Zajímavosti a aktuality z Vaší obce 
a Jižní Moravy uvidíte v naší televizi.

Naladit si nás můžete pomocí antény 
nebo přes kabelového operátora.

Podrobnosti najdete na webu www.infotvbrno.cz nebo 
na Facebooku Info TV Brno a Jižní Morava.

Info TV Brno a Jižní Morava je 
Vaše televize.

95,5 FM    /    94,6 FM95,5 FM    /    94,6 FM
OŘECHOVOŘECHOV
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7. 2. Ples gymnázia 20.00 Sokolovna

8. 2. Svět rostlin-derniéra výstavy 10.00-18.00 muzeum

8. 2. Paní Zima 15.00-16.00 městský park

10. 2. Daruj krev se Zdravým městem 8.30 FN Brno

13. 2. Zimní pohár dvojic pétanque 17.30 KD Bedřichovice

22. 2. Městský ples 20.00 Sokolovna

22. 2. Ostatková zábava 20.00 restaurace Radnice

23. 2. Masopustní obchůzka 15.00 Z Masarykova náměstí ulicemi města

25. 2. Sportovec roku 17.00 sokolovna

26. 2. Popeleční středa 18.00 kostel

27. 2. Zimní pohár dvojic pétanque 17.30 KD Bedřichovice

28. 2. Jantarovou stezkou-výstava 13.00 muzeum

29. 2. Indoor turnaj  pétanque dospělí 9.30 KD Bedřichovice

5. 3. Zimní pohár dvojic pétanque 17.30 KD Bedřichovice

12. 3. Zimní pohár dvojic pétanque 17.30 KD Bedřichovice

18. 3. Zub za zub-divadelní představení 19.00 KD Bedřichovice

19. 3. Zimní pohár dvojic pétanque 17.30 KD Bedřichovice

20. 3. Ples základní školy 20.00 Sokolovna

26. 3. Zimní pohár dvojic pétanque 17.30 KD Bedřichovice

27. 3. Sportovní večer 20.00 Sokolovna

28. 3. Jarní burza 9.00-12.00 jídelna ZŠ

29. 3. Triatlon 1. kolo 9.30 ZŠ, bazén, atl. hřiště

29. 3. Vynášení smrtky 15.00 Masarykovo náměstí

4. 4. Ukliďme Česko 9.00 městský park

4. 4. Velikonoční tvoření 15.00 městský park

5. 4. Květná neděle-svěcení ratolestí 8.45 Masarykovo náměstí

9. 4. Šlapanický vlk-prezentace, brífink celý den Kynologický klub

10. 4. Šlapanický vlk Moravským krasem 7.00-9.00 Kynologický klub

10. 4. Velkopáteční obřady 15.00 kostel

11. 4. Šlapanický vlk Moravským krasem 7.00-9.00 Kynologický klub

12. 4. Šlapanický vlk-vyhlášení výsledků 11.00 Kynologický klub

12. 4. Velikonoční obřady vzkříšení 20.30 kostel

18. 4. Prezentace vín jihomoravských vinařů 14.00 KD Bedřichovice

19. 4. Zkoušky Kynologické jednoty 7.00 Kynologický klub

23. 4. Melodie stále zelené 17.00 Sokolovna

24. 4. 75. výročí osvobození-pietní akt 10.00 Čechova, MěÚ, hřbitov

25. 4. Biřmování 10.00 kostel

26. 4. Triatlon 2. kolo 9.30 ZŠ, bazén, atl. hřiště

30. 4. Pálení čarodějnic 17.00 městský park

Časy a místa konání se u některých akcí mohou lišit, sledujte proto výlepové plochy města, infokanál a hlášení městského rozhlasu.

KALENDÁŘ AKCÍ | ÚNOR – DUBEN



16. 11. 2019
Svatomartinské Setkávání – Josef Kopecký 

11. 12. 2019
Cukrovar – Josef Kopecký

29. 11. 2019
Pietní akty – Jakub Mikšovský

11. 12. 2019
Česko zpívá koledy – Pavel Hrančík

1. 12. 2019
Vánoční Jarmark – Jakub Mikšovský

24. 12. 2019
Koledování na hřbitově – Josef Kopecký


